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MesdaMes, Messieurs,

Les réunions des chefs d’État ou de gouvernement de 
l’Union européenne (UE ou Union) sont généralement 
précédées et/ou suivies d’une réunion entre le premier 
ministre et les membres du Comité d’avis fédéral chargé 
des questions européennes, organisée au sein du 
Parlement fédéral.

Le 11 juin 2025, le premier ministre a fait le bilan du 
Conseil européen des 20 et 21 mars 2025, du Sommet 
entre l’UE et l’Asie centrale des 3 et 4 avril 2025, de la 
réunion de la Communauté politique européenne du 
16 mai 2025, et du Sommet entre l’Union européenne 
et le Royaume-Uni du 19 mai 2025. En outre, le premier 
ministre a fait un briefing sur le Conseil européen des 
25 et 26 juin 2025.

I. — INTRODUCTION DU  
PREMIER VICE-PRÉSIDENT  

DU COMITÉ D’AVIS

M. Michel De Maegd, premier vice-président du 
Comité d’avis, souhaite la bienvenue au premier ministre, 
qui fera un débriefing du Conseil européen des 20 et 
21 mars 2025 et de trois sommets organisés dans le 
cadre de partenariats stratégiques. Le premier ministre 
donnera également au Comité d’avis fédéral un aperçu 
du Conseil européen des 25 et 26 juin 2025.

Outre l’Ukraine, les sujets suivants sont abordés: le 
Proche-Orient, la compétitivité, la défense européenne, 
le prochain cadre financier pluriannuel, la migration, 
les océans, le multilatéralisme et les Balkans occiden-
taux, mais aussi l’avenir de l’Europe dans un contexte 
géopolitique et géostratégique particulier, ainsi que 
le renforcement de la coopération entre l’Union euro-
péenne et, d’une part, l’Asie centrale et, d’autre part, 
le Royaume-Uni.

II. — EXPOSÉ  
DU PREMIER MINISTRE

Débriefing du Conseil européen des 20 et 21 mars 
2025

Les sujets suivants ont été abordés:

daMes en Heren,

Vergaderingen van de staatshoofden en regeringslei-
ders van de Europese Unie (EU of Unie) worden door-
gaans voorafgegaan en/of gevolgd door een vergadering 
in het Federaal Parlement tussen de eerste minister en 
de leden van het Federaal Adviescomité voor Europese 
Aangelegenheden.

Op  11 juni 2025 heeft de eerste minister een nabe-
schouwing gegeven met betrekking tot de Europese Raad 
van 20 en 21 maart 2025, de Top tussen de Europese 
Unie en Centraal-Azië van 3 en 4 april 2025, de bijeen-
komst van de Europese politieke gemeenschap van 
16 mei 2025 en de Top tussen de Europese Unie en het 
Verenigd Koninkrijk van 19 mei 2025. Daarnaast gaf de 
eerste minister een briefing bij de Europese Raad van 
25 en 26 juni 2025.

I. — INLEIDING DOOR 
DE EERSTE ONDERVOORZITTER  

VAN HET ADVIESCOMITÉ

De heer Michel De Maegd, eerste ondervoorzitter van 
het adviescomité, verwelkomt de eerste minister die een 
debriefing zal geven van de Europese Raad van 20 en 
21 maart 2025 en een drietal Toppen die strategische 
partnerschappen beogen. Tevens krijgt het Federaal 
Adviescomité een vooruitblik op de Europese Raad van 
25 en 26 juni 2025.

Naast Oekraïne, komen volgende onderwerpen aan 
bod: het Midden-Oosten, het concurrentievermogen, de 
Europese defensie, het volgende meerjarig financieel 
kader, migratie, de oceanen, multilateralisme en de 
Westelijke Balkan, maar ook de toekomst van Europa in 
een bijzondere geopolitieke en geostrategische context 
en de versterkte samenwerking tussen de Europese 
Unie en, enerzijds, Centraal-Azië en, anderzijds, het 
Verenigd Koninkrijk.

II. — UITEENZETTING DOOR  
DE EERSTE MINISTER

Debriefing van de Europese Raad van 20 en 
21 maart 2025

De volgende onderwerpen kwamen ter sprake:
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Ukraine

Lors du sommet, un échange de vues a eu lieu avec 
le président Volodymyr Zelensky. Le soutien européen à 
l’Ukraine a été confirmé et reconnu dans un texte com-
mun signé par 26 chefs de gouvernement. La Hongrie 
ne l’a pas signé, mais n’a pas non plus empêché l’éta-
blissement d’un consensus entre les États membres. 
En cas de désaccord d’une seule partie, ce genre de 
situation pourrait devenir délicate, d’autant plus qu’un 
nouveau train de sanctions est en cours de préparation, 
et requiert l’unanimité. Le texte du consensus réaffirme 
que l’Europe soutient l’intégrité territoriale, l’indépendance 
et la souveraineté de l’Ukraine. En ce qui concerne l’aide 
financière, il a été demandé d’accorder au début du 
processus la majeure partie du financement issu de la 
Facilité pour l’Ukraine et de l’accélération de l’utilisation 
des recettes extraordinaires (Extraordinary Revenue 
Acceleration, ERA), dont le remboursement est assuré 
par les profits imprévus générés par les actifs russes 
gelés dans les pays du G7.

En outre, une coalition des pays volontaires est en 
train de se mettre en place. Tous les États membres de 
l’Union européenne ne se sont pas engagés à en faire 
partie. Quelques États tiers l’ont également rejointe, 
notamment le Royaume-Uni, le Canada, la Norvège et 
la Turquie. Ce dernier État est intéressant du fait de sa 
capacité militaire et de sa situation géographique.

Le principe à la base de la coalition des pays volon-
taires est qu’en cas d’accord de paix effectif, des troupes 
pourraient être déployées sur le terrain. La Belgique 
s’associerait à ce déploiement. Le Premier ministre 
ajoute qu’il faudra d’abord obtenir des précisions sur 
un accord de paix effectif et sur les modalités d’une 
éventuelle participation.

Des pressions sont exercées sur la Russie, et la 
Belgique est favorable au nouveau train de sanctions que 
la Commission européenne prépare, et qui restreindrait 
davantage le commerce russe de combustibles fossiles.

Quant au processus de négociation en vue d’une 
adhésion, le premier ministre souligne qu’il devrait être 
fondé sur le mérite et que la Belgique n’est pas favorable 
à un processus accéléré.

Compétitivité

Le premier ministre souligne que l’un des enjeux 
majeurs abordés lors du Conseil européen du 20 mars 
est la compétitivité européenne, thème central des 
discussions. Le Conseil part du constat qu’une Union 
plus compétitive constitue aussi une Union plus forte, 
mieux à même de protéger ses citoyens, ses valeurs 

Oekraïne

Tijdens de Top was er een gedachtewisseling met 
president Volodymyr Zelensky. De Europese steun voor 
Oekraïne werd bevestigd en erkend in een gezamenlijke 
tekst met 26 regeringsleiders. Hongarije heeft deze 
verklaring niet ondertekend, maar heeft de consensus 
onder de lidstaten ook niet in de weg gestaan. Als één 
partij niet aan boord is, kan deze situatie delicaat worden, 
zeker nu een nieuw sanctiepakket wordt voorbereid, dat 
eenparigheid vereist. De verklaring bevestigt de Europese 
steun voor de territoriale integriteit, onafhankelijkheid en 
soevereiniteit van Oekraïne. Op het vlak van de financiële 
steun werd opgeroepen om de financiering uit de faci-
liteit voor Oekraïne en het ERA-initiatief (Extraordinary 
Revenue Acceleration), terugbetaald met de “windfall 
profits” op de bevroren Russische activa  van de G7 te 
frontloaden.

Daarnaast wordt gewerkt aan een “coalition of the 
willing”. Niet alle lidstaten van de Europese Unie hebben 
zich ertoe verbonden om deel uit te maken van deze 
coalitie. Ook enkele derde Staten behoren tot de coalitie, 
met name het Verenigd Koninkrijk, Canada, Noorwegen 
en Turkije. Deze laatste Staat is interessant vanwege de 
militaire capaciteit en geografische ligging.

Het principe van de “coalition of the willing” komt erop 
neer dat, als er sprake is van een effectief vredesakkoord, 
manschappen op het terrein mogelijk kunnen worden 
ingezet. België zou hieraan deelnemen. De Eerste 
Minister voegt hieraan toe dat er hiervoor eerst meer 
duidelijkheid over een effectief vredesakkoord en over 
de modaliteiten van een eventuele deelname nodig is

Er wordt druk uitgeoefend op Rusland, en België is 
voorstander van het nieuwe sanctiepakket dat wordt voor-
bereid door de Europese Commissie en dat de Russische 
handel in fossiele brandstof verder zou inperken.

Wat het onderhandelingsproces voor het lidmaat-
schap betreft, beklemtoont de eerste minister dat dit 
merit-based moet zijn en dat België geen voorstander 
is van shortcuts.

Concurrentievermogen

De eerste minister geeft aan dat het Europese concur-
rentievermogen als grote uitdaging het centrale thema 
vormde van de besprekingen tijdens de Europese Raad 
van 20 maart. De Raad vertrekt vanuit de vaststelling 
dat een Unie met meer concurrentievermogen ook 
een sterkere Unie is, die beter in staat is haar burgers, 
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et ses intérêts sur la scène internationale, tout en étant 
capable de préserver la prospérité et le modèle social 
européen. Les défis en matière de compétitivité sont 
bien connus. Il s’agit désormais de prendre rapidement 
des mesures afin de la renforcer.

Plusieurs initiatives sont d’ores et déjà sur la table, 
telles que la boussole pour la compétitivité, le pacte pour 
une industrie propre, ou encore le programme Omnibus 
de simplification. Un large consensus se dégage pour 
passer à la vitesse supérieure et traduire ces initiatives 
en mesures concrètes.

Les discussions portent sur quatre axes principaux. 
Le premier concerne la simplification et la réduction 
des charges administratives. Le Conseil européen a 
souligné la nécessité de progresser rapidement dans les 
initiatives de simplification, la réduction des coûts des 
charges administratives de 25 % de manière générale 
et de 35 % pour les PME. Le premier ministre insiste 
sur l’importance de cette avancée.

Le deuxième axe touche au coût de l’énergie. Le pre-
mier ministre réaffirme l’attachement de la Belgique au 
développement de la souveraineté énergétique et à la 
neutralité climatique au niveau européen. Les prix élevés 
de l’énergie pour les citoyens et les entreprises demeurent 
une préoccupation constante. Il convient de s’attaquer 
à cette problématique, notamment grâce à la mise en 
place d’une véritable union de l’énergie, à la réalisation 
d’investissements transfrontaliers visant à connecter les 
marchés de l’énergie, ainsi qu’au plan d’action pour une 
énergie abordable récemment lancé. L’ensemble de ces 
efforts s’oriente dans la bonne direction.

Le troisième axe est l’union de l’épargne et de l’inves-
tissement. Compte tenu de la pression exercée sur la 
prospérité et la sécurité de l’Union, le premier ministre 
considère qu’il est essentiel de mettre en place une 
telle union, capable de mobiliser chaque année des 
centaines de milliards d’euros pour de nouveaux inves-
tissements. Il constate que d’importantes sommes issues 
de l’épargne européenne s’orientent actuellement vers 
les États-Unis, finançant ainsi leur économie plutôt 
que celle de l’Union. Il estime préférable de financer 
l’économie européenne. Les mesures évoquées lors 
du Conseil vont de la mise en œuvre du plan d’action 
relatif à l’union des marchés de capitaux à la promotion 
d’une plus grande participation des investisseurs de 
détail, en passant par l’augmentation du financement 
privé des entreprises, la défragmentation des marchés 
financiers au sein de l’Union, ainsi que la recherche de 
convergence et d’efficacité en matière de surveillance. 
Le premier ministre reconnaît la complexité du débat et 

waarden en belangen op het internationale toneel te 
beschermen en tegelijk in staat is de welvaart en het 
Europese sociale model te vrijwaren. De uitdagingen 
inzake het concurrentievermogen zijn bekend. Er moe-
ten snel maatregelen worden genomen met het oog op 
meer competitiviteit.

Er liggen al een aantal initiatieven op tafel, zoals het 
kompas voor concurrentievermogen, de Clean Industrial 
Deal en het omnibusprogramma voor vereenvoudiging. 
Er is een brede consensus om een versnelling hoger te 
schakelen en die initiatieven om te zetten in concrete 
maatregelen.

De besprekingen hebben betrekking op vier grote 
pijlers. De eerste betreft de vereenvoudiging en vermin-
dering van de administratieve rompslomp. De Europese 
Raad benadrukt dat er snel vooruitgang moet worden 
geboekt betreffende de vereenvoudigingsinitiatieven. 
De administratieve last moet algemeen dalen met  
25 %, en met 35 % voor kmo’s. De minister benadrukt 
het belang van die vooruitgang.

De tweede pijler betreft de energiekosten. De eerste 
minister bevestigt het engagement van België voor de 
uitbouw van energiesoevereiniteit en klimaatneutraliteit 
op Europees niveau. Hoge energieprijzen voor burgers 
en bedrijven blijven een voortdurende bezorgdheid. Die 
problematiek moet worden aangepakt, met name via de 
oprichting van een echte energie-unie, via grensover-
schrijdende investeringen om energiemarkten met elkaar 
te verbinden en via het onlangs gelanceerde actieplan 
voor betaalbare energie. Al die inspanningen vormen 
een stap in de goede richting.

De derde pijler is de spaar- en investeringsunie. 
Aangezien de welvaart en veiligheid van de EU onder 
druk staan, is het volgens de eerste minister van wezenlijk 
belang om een spaar- en investeringsunie te creëren, 
want aldus zouden jaarlijks honderden miljarden euro’s 
naar nieuwe investeringen kunnen vloeien. De eerste 
minister merkt op dat heel wat Europees spaargeld 
vandaag naar de Verenigde Staten weglekt en zo de 
Amerikaanse in plaats van de Europese economie finan-
ciert. Hij acht het verkieslijker de Europese economie te 
financieren. De maatregelen die tijdens de Raad werden 
besproken, betroffen de uitvoering van het actieplan 
voor de kapitaalmarktenunie, de bevordering van een 
grotere participatie van kleine beleggers, meer private 
financiering voor ondernemingen, de defragmentatie 
van de financiële markten binnen de Unie, alsook het 
streven naar overeenstemming en efficiëntie op het vlak 
van toezicht. De eerste minister erkent de complexiteit 
van het debat en de bezwaren van bepaalde partners, 
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les objections exprimées par certains partenaires, mais 
il estime que le moment est venu d’avancer. Il adopte à 
cet égard une position résolument optimiste.

Le quatrième axe porte sur la compétitivité du marché 
unique. Le premier ministre insiste sur l’importance de 
cet aspect. Il rappelle que, selon le Fonds monétaire 
international, l’absence d’un marché intérieur pleinement 
intégré équivaut à un tarif de 44 % sur les biens et de 
110 % sur les services. Il qualifie cette situation de gigan-
tesque et se déclare très satisfait du consensus large 
en faveur de l’élargissement et de l’approfondissement 
du marché intérieur. Il souligne que la fragmentation 
actuelle coûte à l’Union sa prospérité. Il conclut en 
indiquant que la pression actuelle, notamment exercée 
par l’environnement géopolitique, peut constituer une 
opportunité pour faire progresser les choses.

Proche-Orient

Il est regrettable que le cessez-le-feu à Gaza n’ait 
pas pu être appliqué et que les otages encore détenus 
n’aient pas été libérés. Un consensus se dégage sur 
l’importance d’une aide humanitaire sans entrave.

Défense et sécurité européenne

Le premier ministre souligne que la défense et la 
sécurité européennes continuent d’occuper une place 
importante dans l’ordre du jour des travaux du Conseil 
européen, et il estime que cette situation va perdurer. 
Il réaffirme que cette thématique ne constitue pas une 
discussion isolée. Une économie compétitive s’avère 
indispensable pour reconstruire les capacités de défense, 
tandis qu’une défense plus forte est nécessaire pour 
garantir la protection de la prospérité européenne. La 
Commission a présenté ses propositions dans le cadre 
du livre blanc sur l’avenir de la défense européenne. 
La Belgique exprime le souhait que ces propositions 
donnent lieu à des avancées rapides et que les actions 
mentionnées dans les conclusions du Conseil européen 
du 6 mars soient mises en œuvre sans délai.

Le cadre financier pluriannuel

Le premier ministre indique qu’il n’y a, à ce stade, 
aucune précipitation concernant le prochain cadre finan-
cier pluriannuel, qui est prévu pour 2028. Les discussions 
actuelles demeurent préliminaires; il s’agit de premières 
réflexions et non encore de négociations approfondies. 
Il reconnaît que le prochain budget européen s’annonce 
particulièrement problématique. Sans préjuger des débats 
qui auront lieu au sein du gouvernement fédéral, il estime 
que l’Union européenne doit se préparer à relever de 
nouveaux défis, ce qui nécessite un budget orienté vers 
l’avenir. À cette fin, il juge indispensable de procéder à 

maar is van mening dat het tijd is om vooruitgang te 
boeken. Hij is ter zake heel optimistisch.

De vierde pijler betreft het concurrentievermogen van 
de eenheidsmarkt. De eerste minister benadrukt het be-
lang van dat aspect. Volgens het Internationaal Monetair 
Fonds leidt het gebrek aan een volledig geïntegreerde 
interne markt tot een handicap vergelijkbaar met een 
tarief van 44 % op goederen en 110 % op diensten. 
Dat is volgens de eerste minister gigantisch. Hij is dan 
ook zeer tevreden dat er een brede consensus bestaat 
voor de uitbreiding en verdieping van de interne markt. 
Hij stipt aan dat de Unie door de versnipperde markt 
momenteel aan welvaart inboet. Tot besluit stelt hij dat 
de huidige druk, met name door de geopolitieke context, 
een gelegenheid kan bieden om vooruitgang te boeken.

Het Midden-Oosten

Er wordt betreurd dat het staakt-het-vuren in Gaza 
niet kon worden gehandhaafd en dat de resterende 
gijzelaars niet zijn vrijgelaten. Er is consensus over het 
belang van ongehinderde humanitaire hulp.

Europese defensie en veiligheid

De eerste minister benadrukt dat de Europese defensie 
en veiligheid een belangrijke plaats blijven innemen op 
de agenda van de Europese Raad, en hij gelooft dat dit 
in de komende tijd ook zo zal blijven. Hij bevestigt dat dit 
thema geen op zich staand debat is. Een competitieve 
economie is essentieel om de defensiecapaciteit weer 
op te bouwen, terwijl een sterkere defensie nodig is om 
de Europese welvaart te beschermen. De Europese 
Commissie heeft haar voorstellen gepresenteerd in het 
witboek over de toekomst van de Europese defensie. 
België hoopt dat die voorstellen tot snelle vooruitgang 
zullen leiden en dat de acties vermeld in de conclusies 
van de Europese Raad van 6 maart onverwijld zullen 
worden uitgevoerd.

Het Meerjarig Financieel Kader

De eerste minister geeft aan dat er in dit stadium geen 
haast is gemoeid met het volgende meerjarig financieel 
kader, dat gepland staat voor 2028. De huidige bespre-
kingen zitten nog in de startfase: het zijn eerste denkoe-
feningen, maar nog geen diepgaande onderhandelingen. 
Hij erkent dat de volgende Europese begroting bijzonder 
problematisch dreigt te worden. Zonder vooruit te lopen 
op de debatten die binnen de federale regering zullen 
plaatsvinden, is hij van oordeel dat de Europese Unie 
zich moet voorbereiden op nieuwe uitdagingen, waarvoor 
een toekomstgerichte begroting nodig is. Daartoe acht 
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une évaluation de l’efficacité de chaque dépense. Il cite, 
à titre d’exemple, la nécessité d’améliorer le contrôle 
de la gestion budgétaire par les États membres, ainsi 
que l’évaluation des résultats des projets, comme l’a 
récemment souligné la Cour des comptes européenne 
dans son dernier rapport. Toutefois, il précise que cet 
exercice d’évaluation doit se fonder sur les résultats 
effectivement obtenus, afin d’éviter toute charge admi-
nistrative supplémentaire, ce qu’il juge essentiel avant 
d’entamer d’autres discussions. Il reconnaît que de nom-
breuses discussions auront lieu et que celles-ci seront 
particulièrement complexes. Il rappelle, à ce propos, que 
les négociations précédentes ont duré cinq jours et une 
nuit. Il note le caractère lourd de ces négociations, mais 
précise que, pour la politique belge, cela équivaut à un 
week-end libre. Il affirme ne pas être impressionné, tout 
en admettant que l’exercice sera difficile.

Migration

Pour la migration, l’accent est mis sur le déploiement 
et la mise en œuvre du pacte européen sur la migration, 
en ciblant spécifiquement la dimension extra-européenne 
de la migration, comme la recherche de partenariats 
en dehors de l’Europe. Parmi les objectifs figurent la 
prévention de l’immigration illégale, la facilitation des 
retours, l’amélioration de la sécurité extérieure et la 
surveillance efficace des frontières. Le Conseil européen 
a invité l’UE à progresser en priorité sur les dossiers qui 
ont une dimension migratoire. La Belgique fait partie des 
pays qui se disent réalistes en matière de migration, et 
a participé à une consultation informelle actuellement 
présidée par le Danemark et l’Italie. Il existe un consensus 
entre treize États membres sur la mise en œuvre rapide 
du pacte sur la migration et sur la politique efficace en 
matière de retour.

Les océans

Le premier ministre indique que le dernier thème 
abordé lors du Conseil européen concerne les océans, 
lesquels revêtent une importance stratégique. Le Conseil 
se penche sur cette question en lien avec le sommet 
des Nations Unies, en cours au moment des discus-
sions. Ce thème s’inscrit dans la continuité des enjeux 
précédemment évoqués, tels que le renforcement de la 
compétitivité et de la sécurité maritime, le développement 
d’une économie bleue, ainsi que la durabilité et la pro-
tection de l’environnement. Le premier ministre précise 
que ces discussions font l’objet d’un suivi attentif, dans 
la mesure où elles touchent directement à la prospérité 
et à la sécurité. Il fait notamment référence aux différents 
ports maritimes, comme le port d’Anvers-Bruges, qui 
constituent des portes d’entrée vers l’Europe et jouent un 
rôle essentiel dans la garantie de la sécurité énergétique 

hij het van wezenlijk belang de doeltreffendheid van elke 
uitgave te beoordelen. Hij geeft het voorbeeld van de 
noodzaak om de controle op het begrotingsbeheer door 
de lidstaten en de evaluatie van de projectresultaten te 
verbeteren, zoals de Europese Rekenkamer onlangs 
in haar recentste verslag heeft benadrukt. Hij wijst er 
echter op dat die evaluatie gebaseerd moet zijn op de 
daadwerkelijk behaalde resultaten, teneinde bijkomende 
administratieve rompslomp te voorkomen, wat volgens 
hem essentieel is alvorens andere gesprekken op te 
starten. Hij erkent dat er veel besprekingen zullen volgen 
en dat die bijzonder complex zullen zijn. Hij herinnert 
er in dat verband aan dat de vorige onderhandelingen 
vijf dagen en een nacht hebben geduurd. Hij merkt op 
dat die onderhandelingen omslachtig zijn, maar wijst 
erop dat dit voor de Belgische politiek het equivalent is 
van een vrij weekend. Hij zegt niet onder de indruk te 
zijn, maar erkent dat de oefening moeilijk zal zijn.

Migratie

Bij migratie ligt de focus op de uitrol en de implemen-
tatie van het Europese Migratiepact, met aandacht voor 
de externe dimensie van migratie, zoals het zoeken 
van partnerschappen buiten Europa. Het doel is onder 
meer illegale immigratie te voorkomen, de terugkeer 
te faciliteren, de externe veiligheid te verbeteren en de 
grenzen doeltreffend te bewaken. De Europese Raad 
heeft de EU opgeroepen om prioritair vooruitgang te 
maken in dossiers met een migratiedimensie. België 
maakt deel uit van de migratie-realistische landen, een 
informeel overleg, dat momenteel wordt voorgezeten door 
Denemarken en Italië. Er is consensus onder dertien lid-
staten over de snelle uitvoering van het migratiepact en 
het effectief terugkeerbeleid.

Oceanen

De eerste minister wijst erop dat het laatste thema dat 
tijdens de Europese Raad aan bod is gekomen, betrek-
king had op de oceanen, die van strategisch belang zijn. 
De Raad buigt zich over die kwestie die verband houdt 
met de parallel met de besprekingen plaatsvindende 
top van de Verenigde Naties. Dit thema sluit aan bij de 
voormelde uitdagingen, zoals meer concurrentievermo-
gen en maritieme veiligheid, de ontwikkeling van een 
blauwe economie, alsook duurzaamheid en bescherming 
van het leefmilieu. De eerste minister wijst erop dat 
die gesprekken nauwlettend worden gevolgd, omdat 
ze rechtstreeks van invloed zijn op de welvaart en de 
veiligheid. Hij verwijst met name naar de verschillende 
zeehavens, zoals de haven van Antwerpen-Brugge. Die 
toegangspoorten tot Europa vervullen een essentiële 
rol inzake energie- en voedselzekerheid, hebben een 
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et alimentaire, dans l’importance de l’économie maritime 
et dans la protection des infrastructures critiques.

Débriefing du Sommet UE – Asie centrale des  
3 et 4 avril 2025

Ce sommet s’est réuni pour la première fois (sans 
la participation des États membres) à Samarkand. Il 
rassemble le Kazakhstan, le Kirghizistan, l’Ouzbékistan, 
le Tadjikistan et le Turkménistan, pays d’Asie centrale 
qui souhaitent renforcer leurs relations avec l’UE en 
concluant un partenariat stratégique.

Lors de ce sommet, l’accent a été mis sur le commerce, 
la sécurité, l’énergie, les droits de l’homme et l’intégrité 
territoriale. Les participants ont confirmé mutuellement 
l’importance de ces thématiques. L’Union européenne 
investira dans le domaine du transport durable, de la 
gouvernance climatique et dans des projets liés à l’eau. 
Ces États d’Asie centrale se sont également engagés 
à soutenir une paix durable en Ukraine, conformément 
aux principes de la charte des Nations Unies. Ils ont 
reconnu l’importance des principes de l’OSCE. Il a 
été souligné que la prévention du contournement des 
sanctions demeure un aspect important des relations 
entre l’UE et l’Asie centrale.

Les participants ont confirmé leur intention de relever 
des défis communs en matière de sécurité et d’exami-
ner comment s’attaquer aux défis liés notamment à la 
cybersécurité, aux menaces hybrides, au trafic de drogue 
et à la traite des êtres humains, à la radicalisation et au 
terrorisme au niveau bilatéral, régional et multilatéral. 
Une attention politique particulière a par ailleurs été 
accordée à la situation sécuritaire régionale, notamment 
à la situation en Afghanistan. Il a été convenu de mettre 
pleinement en œuvre les accords de partenariat et de 
coopération renforcés en vigueur et d’en conclure de 
nouveaux. Les relations avec l’Asie centrale sont éga-
lement importantes dans le domaine du commerce et 
des investissements, notamment pour diversifier nos 
relations commerciales. Il a ainsi été convenu, entre 
autres, de renforcer la coopération dans le domaine 
des matières premières critiques. D’autres accords 
ont également été conclus concernant les corridors de 
transport dans la région.

Débriefing du Sommet de la Communauté politique 
européenne du 16 mai 2025

Ce forum, créé à l’époque à l’initiative du président 
Macron, s’est réuni pour la sixième fois, cette fois à Tirana.

groot gewicht voor de maritieme economie en vormen 
een aandachtspunt op het stuk van bescherming van 
kritieke infrastructuur.

Debriefing van de Top EU – Centraal-Azië van 
3 en 4 april 2025

Deze Top kwam voor het eerst samen (zonder deel-
name van de lidstaten) te Samarkand. Het gaat om een 
top met volgende landen van Centraal-Azië: Kazachstan, 
Kirgizië, Oezbekistan, Tadzjikistan en Turkmenistan, die 
hun relaties met de EU via strategisch partnerschap 
wensen te versterken.

De focus lag op handel, veiligheid, energie, mensen-
rechten en territoriale integriteit. Het belang van voormelde 
onderwerpen is wederzijds bevestigd. De Europese Unie 
zal investeren in duurzaam transport, klimaatbeheer 
en waterprojecten. Deze Centraal-Aziatische Staten 
hebben eveneens hun steun toegezegd aan een duur-
zame vrede in Oekraïne, in lijn met de principes van het 
VN-Charter. Het belang van de OVSE-principes werd 
erkend. Er werd beklemtoond dat het voorkomen van 
omzeiling van sancties een belangrijk aspect blijft in de 
betrekkingen tussen de EU en Centraal-Azië.

De deelnemers hebben bevestigd dat ze van plan 
zijn om de gemeenschappelijke uitdagingen op het vlak 
van veiligheid aan te gaan en te onderzoeken hoe de 
uitdagingen op het stuk van cyberveiligheid, hybride 
dreigingen, drugshandel, mensenhandel, radicalisering 
en terrorisme bilateraal, regionaal en multilateraal kun-
nen worden aangepakt. Er werd ook bijzondere politieke 
aandacht besteed aan de regionale veiligheidssitu-
atie, vooral in Afghanistan. Er werd overeengekomen 
om de bestaande overeenkomsten inzake een sterker 
partnerschap en nauwere samenwerking volledig uit te 
voeren en ook nieuwe overeenkomsten te sluiten. De 
betrekkingen met Centraal-Azië zijn ook belangrijk op 
het gebied van handel en investeringen, met name om 
de Belgische handelsbetrekkingen te diversifiëren. Zo 
werd onder meer afgesproken om de samenwerking 
op het gebied van kritieke grondstoffen uit te breiden. 
Er werden ook andere overeenkomsten gesloten met 
betrekking tot de transportcorridors in de regio.

Debriefing van de Top van de Europese Politieke 
Gemeenschap van 16 mei 2025

Dit forum, dat destijds op initiatief van president Macron 
is opgezet, kwam voor de zesde maal samen, deze 
keer in Tirana.
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Les participants à ce sommet paneuropéen ont  
évoqué la coopération dans les domaines de la sécurité, 
de l’énergie, de la migration et des infrastructures.

Lors de ce sommet, des contacts bilatéraux utiles 
ont également été établis avec des pays des Balkans 
et du Caucase.

L’accent a été mis sur le multilatéralisme et le ren-
forcement d’un ordre mondial fondé sur des règles, 
sur le rattrapage du retard en matière d’innovation, le 
renforcement de la compétitivité, l’approfondissement 
des partenariats et la préparation d’un nouveau train 
de sanctions. La stratégie de l’UE pour la mer Noire a 
également été examinée.

Le président Zelensky et le chancelier Merz ont 
commenté leurs positions concernant la défense et la 
migration. Le chancelier Merz a demandé à ce que l’on 
fasse preuve de compréhension quant à la nécessité de 
renforcer l’approche en matière de migration.

Débriefing du Sommet UE – Royaume-Uni  
du 19 mai 2025

Le premier ministre considère que le sommet avec le 
Royaume-Uni a été un succès. Un partenariat stratégique 
a été conclu sur la base d’accords antérieurs. L’objectif 
est de renforcer les liens et de garantir une plus grande 
sûreté et sécurité aux citoyens.

Le partenariat en matière de sécurité et de défense 
reconfirme la responsabilité partagée entre le Royaume-
Uni et l’UE sous la forme de consultations, et prévoit une 
coopération en matière de sécurité maritime, de cybersé-
curité et de gestion des crises, y compris la participation 
du Royaume-Uni au programme SAFE (Security Action 
for Europe) visant à renforcer les capacités militaires.

Il a par ailleurs été convenu en ce qui concerne la 
pêche maritime que l’Union européenne aurait accès 
aux eaux britanniques jusqu’en 2038.

Pour d’autres secteurs aussi, les accords garantissent 
plus de sécurité juridique et d’efficacité et moins de 
charges administratives.

Les participants au sommet ont également discuté 
de mesures sanitaires et phytosanitaires pour améliorer 
l’accès au marché pour l’agriculture, l’alimentation, les 
plantes et les animaux. La coopération dans le domaine 
de l’énergie sera renforcée.

L’Union européenne et le Royaume-Uni souhaitent éga-
lement renforcer les liens entre leurs citoyens respectifs 

Tijdens deze pan-Europese top kwam de samen-
werking aan bod op het gebied van veiligheid, energie, 
migratie en infrastructuur.

Ook tijdens deze Top werden nuttige bilaterale con-
tacten gelegd met landen uit de Balkan en de Kaukasus.

De focus lag op het multilateralisme en het versterken 
van een “rule-based world”, het dichten van de innova-
tiekloof, het versterken van het concurrentievermogen, 
het verdiepen van partnerschappen en het voorbereiden 
van een nieuw sanctiepakket. Ook werd de EU-strategie 
voor de Zwarte Zee besproken.

President Zelensky en kanselier Merz gaven een 
toelichting over hun standpunten op het gebied van 
defensie en migratie. Kanselier Merz vroeg begrip voor 
een versterking van de migratieaanpak.

Debriefing van de Top EU – Verenigd Koninkrijk 
van 19 mei 2025

De eerste minister ziet de Top met het Verenigd 
Koninkrijk als een succes. Er werd een strategisch part-
nerschap gesloten dat voortbouwt op eerdere overeen-
komsten. Het doel is de banden te versterken en meer 
veiligheid en zekerheid voor de burgers te garanderen.

Het partnerschap voor veiligheid en defensie her-
bevestigt de gedeelde verantwoordelijkheid tussen 
het Verenigd Koninkrijk en de EU via overleg en omvat 
samenwerking op het gebied van maritieme veiligheid, 
cyberveiligheid en crisismanagement, inclusief deel-
name van het Verenigd Koninkrijk aan het Europese 
programma SAFE (Security Action for Europe) om de 
militaire capaciteit te versterken.

Daarnaast werd inzake zeevisserij overeengekomen 
dat de Europese Unie toegang krijgt tot Britse wateren 
tot 2038.

De afspraken garanderen ook voor andere sectoren 
meer rechtszekerheid, meer efficiëntie en minder ad-
ministratieve lasten.

Ook werden sanitaire en fytosanitaire maatregelen 
besproken om de markttoegang te verbeteren voor 
landbouw, voedsel, planten en dieren. De samenwerking 
op het gebied van energie wordt versterkt.

De Europese Unie en het Verenigd Koninkrijk willen 
de banden tussen hun burgers aanhalen via het Youth 
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grâce à un programme d’expérience pour les jeunes, 
le Youth Experience Scheme. Il devrait être plus facile 
d’étudier, de travailler, de voyager ou de faire du béné-
volat au Royaume-Uni.

Des efforts sont également déployés pour que le 
Royaume-Uni adhère au programme Erasmus. Des 
consultations se poursuivront prochainement afin de 
conclure des accords concrets à ce sujet. L’accord 
profitera aussi aux voyageurs grâce notamment à des 
contrôles aux frontières plus efficaces.

L’UE et le Royaume-Uni ont d’ailleurs par ailleurs 
convenu de maintenir le dialogue dans d’autres domaines, 
tels que la coopération au développement, et d’encoura-
ger la collaboration s’agissant de la réponse aux crises 
et de l’aide humanitaire. En bref, cet accord renforce les 
liens avec un partenaire stratégique et important dans un 
environnement géopolitique instable. Mais surtout, il est 
le garant de progrès concrets en matière de prospérité, 
sécurité et compétitivité.

Briefing à propos du Conseil européen des 26 et 
27 juin 2025

Le Conseil européen des 26 et 27 juin 2025 se tiendra 
juste après le sommet de l’OTAN, organisé à La Haye. 
Les thèmes suivants figurent à l’ordre du jour:

Ukraine

Actuellement, il semble qu’aucune perspective d’accord 
de paix durable ne puisse s’envisager. Les participants 
au sommet définiront et fixeront un nouveau train de 
sanctions (le 18e).

Proche-Orient

Il est souligné qu’Israël a des obligations en matière 
de droit humanitaire international et doit impérativement 
garantir un accès humanitaire structurel et sans entrave 
à Gaza. En outre, la protection des civils, du personnel 
humanitaire et des infrastructures civiles revêt une 
grande importance.

La Conférence internationale sur le règlement paci-
fique de la question palestinienne et la mise en œuvre 
de la solution à deux États se tiendra à New York du 
17 au 20 juin 2025. Les résultats de cette conférence 
seront également examinés lors du Conseil européen.

Experience Scheme. Het zou gemakkelijker moeten 
worden om in het Verenigd Koninkrijk te studeren, te 
werken, te reizen of vrijwilligerswerk te doen.

Er worden ook inspanningen geleverd om het Verenigd 
Koninkrijk te laten deelnemen aan het Erasmuspro-
gramma. Het overleg zal binnenkort worden voortgezet, 
met als doel ter zake concrete afspraken te maken. De 
overeenkomst zal ook reizigers ten goede komen, met 
name dankzij efficiëntere grenscontroles.

De EU en het Verenigd Koninkrijk zijn bovendien 
overeengekomen om de dialoog op andere gebieden, 
zoals ontwikkelingssamenwerking, voort te zetten en 
samenwerking op het gebied van crisisaanpak en hu-
manitaire hulp aan te moedigen. Kortom, deze overeen-
komst haalt de banden met een belangrijke strategische 
partner aan, in een onstabiele geopolitieke omgeving. 
Bovenal echter garandeert deze overeenkomst concrete 
vooruitgang op het gebied van welvaart, veiligheid en 
concurrentievermogen.

Briefing van de Europese Raad van 26 en 27 juni 
2025

De Europese Raad van 26 en 27 juni 2025 zal kort 
volgen op de NAVO-top in Den Haag. De volgende 
onderwerpen staan op de agenda:

Oekraïne

Momenteel lijkt er geen perspectief te zijn op een duur-
zaam vredesakkoord. Er wordt gewerkt aan het definiëren 
en het vaststellen van een nieuw 18e sanctiepakket.

Het Midden-Oosten

Er wordt benadrukt dat Israël onder het internationaal 
humanitair recht verplichtingen heeft, en dat het essentieel 
is om structurele en ongehinderde humanitaire toegang 
tot Gaza te garanderen. Daarnaast is de bescherming 
van burgers, het humanitair personeel en de civiele 
infrastructuur van groot belang.

Van 17 tot 20 juni 2025 vindt in New York de 
Internationale Conferentie plaats over de vreedzame 
oplossing van de Palestijnse kwestie en de implemen-
tatie van de tweestatenoplossing. De resultaten van 
de conferentie zullen ook worden besproken tijdens de 
Europese Raad.
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Défense et sécurité

L’Europe doit se préparer à l’avenir en investissant 
dans la défense.

Readiness 2030 (anciennement ReArm Europe) est 
une initiative de défense stratégique qui vise à aug-
menter les capacités militaires de l’Union européenne, 
à améliorer la capacité de déploiement des troupes, 
à renforcer l’interopérabilité et à accroître la mobilité.

En outre, les options envisageables pour financer le 
programme SAFE seront examinées.

Le Conseil européen discutera également de la clause 
visant à exclure du pacte de stabilité et de croissance 
les investissements dans le domaine de la défense, 
ainsi que des investissements liés à la défense dans le 
cadre du futur CFP et des contributions que les États 
membres peuvent apporter à la défense.

Ces thématiques soulignent l’engagement de l’UE 
à renforcer son autonomie stratégique et à assurer sa 
sécurité intérieure et extérieure.

L’augmentation de la mobilité militaire sera également 
abordée. Logistiquement, la Belgique est une plaque 
tournante, et ce dossier offre des possibilités.

Le cadre financier pluriannuel (CFP)

Lors de la préparation du nouveau CFP, il sera question 
des fonds européens pour l’agriculture et la cohésion, le 
Conseil européen examinera très probablement aussi 
l’intégration, dans le nouveau Cadre financier plurian-
nuel, d’investissements pertinents pour la Défense, en 
particulier dans le contexte de la politique de cohésion 
tant actuelle que future.”.

Prochains sommets et autres priorités

Plusieurs réunions importantes sont prévues dans 
les mois à venir. Un sommet du G7 incluant le Canada 
se tiendra le 4 juillet. Il sera suivi d’un sommet avec la 
Chine prévu la seconde quinzaine de juillet.

En outre, Mme von der Leyen fera probablement un 
briefing sur les négociations en matière de droits de 
douane avec les États-Unis et la conclusion du nouvel 
accord entre les États-Unis et la Chine, qui représente 
une évolution importante pour les relations internationales.

L’accord conclu entre l’UE et le Royaume-Uni sera 
également abordé, lequel permettra de renforcer la 
coopération et d’aboutir à d’autres accords.

Defensie en veiligheid

Europa moet zich voorbereiden op de toekomst door 
te investeren in defensie.

Readiness 2030 (voorheen ReArm Europe) is een 
strategisch defensie-initiatief dat de militaire capaciteiten 
van de Europese Unie wenst te versterken, de inzetbaar-
heid van troepen te verbeteren, de interoperabiliteit te 
versterken en de mobiliteit te vergroten.

Daarnaast zullen opties voor de financiering van het 
SAFE-programma worden besproken.

De Europese Raad zal ook de clausule bespreken 
om investeringen in defensie buiten het stabiliteits- en 
groeipact te houden, en er zal worden gedebatteerd over 
defensiegerelateerde investeringen in het toekomstig 
MFK en de bijdragen die lidstaten aan defensie kun-
nen leveren.

Deze onderwerpen onderstrepen de inzet van de EU 
om haar strategische autonomie te versterken en haar 
interne en externe veiligheid te waarborgen.

Het verhogen van de militaire mobiliteit komt eveneens 
aan bod. België is logistiek gezien een schakelzone en 
dit dossier biedt kansen.

Het meerjarig financieel kader (MFK)

Bij de voorbereiding van het nieuwe MFK zullen de 
Europese middelen voor landbouw en cohesie aan de 
orde komen, ook zal de Europese Raad zich zeer waar-
schijnlijk buigen over de integratie van defensierelevante 
investeringen in het nieuwe Meerjarig Financieel Kader, 
in het bijzonder in de context van zowel het lopende als 
het toekomstige cohesiebeleid.

Toekomstige topontmoetingen en andere prioriteiten

De komende maanden zijn er verschillende belang-
rijke bijeenkomsten gepland. Op 4 juli is er een G7-Top 
met Canada, gevolgd door een Top in de tweede helft 
van juli met China.

Daarnaast zal er wellicht een briefing worden gegeven 
door mevrouw von der Leyen over de tariefonderhan-
delingen met de Verenigde Staten en over het nieuwe 
akkoord tussen de Verenigde Staten en China, wat 
een belangrijke ontwikkeling is voor de internationale 
betrekkingen.

Het akkoord tussen de EU en het Verenigd Koninkrijk 
komt ter sprake, wat tot meer samenwerking en afspra-
ken zal bijdragen.
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Le Conseil européen examinera d’autres questions 
stratégiques, telles que la compétitivité, le marché inté-
rieur et la migration.

Les Balkans occidentaux et la Moldavie (4 juillet 2025)

La situation en Moldavie fera l’objet d’une attention 
particulière. Le pays mérite que l’Europe l’aide à protéger 
sa souveraineté et son intégrité territoriales et à renforcer 
sa résilience. Il s’agira de rechercher une plus grande 
intégration conforme aux critères de Copenhague, afin 
que la Moldavie puisse continuer à se développer en 
respectant les normes et valeurs européennes.

La situation dans les Balkans demeure également 
une préoccupation majeure.

La sécurité intérieure

Une attention particulière sera accordée à la sécurité 
intérieure, à la lutte contre la criminalité organisée, à la 
radicalisation et à l’extrémisme. Bien que tous les candi-
dats de la région fournissent les efforts nécessaires, il est 
clair qu’ils devront s’engager à renforcer la coordination 
internationale pour garantir la stabilité et la sécurité.

La stratégie de l’état d’alerte

Enfin, le développement de la stratégie de l’état d’alerte 
sera poursuivi, en mettant l’accent sur le renforcement 
de la prévention des crises et des capacités de réac-
tion. Cela est essentiel pour répondre rapidement et 
efficacement aux crises potentielles et pour garantir la 
sécurité à l’intérieur et à l’extérieur de l’UE.

III. — ÉCHANGE DE VUES

L’élargissement de l’Union européenne

Mme Katrijn van Riet (Chambre, N-VA) souligne 
que les États membres ne sont pas toujours sur la 
même longueur d’onde pour ce qui est du programme 
d’élargissement de l’Union européenne. Il est évident 
que les pays candidats à l’adhésion doivent respecter 
les critères de Copenhague et que l’adhésion à l’Union 
doit être fondée sur le mérite. Quant aux pays qui sont 
déjà membres, ils doivent naturellement continuer à 
respecter les règles du jeu.

L’intervenante attire l’attention sur l’importance du 
processus décisionnel dans une Union européenne 
élargie. Il deviendra de plus en plus difficile d’arriver à 
prendre des décisions à l’unanimité.

Andere strategische aandachtspunten tijdens de 
Europese Raad zijn de competitiviteit, de interne markt 
en de migratie.

De Westelijke Balkan en Moldova (4 juli 2025)

Er zal aandacht worden besteed aan de situatie in 
Moldova. Het land verdient Europese steun om de ter-
ritoriale soevereiniteit en integriteit te beschermen, en 
de veerkracht te versterken. Hierbij wordt gestreefd naar 
meer integratie in overeenstemming met de criteria van 
Kopenhagen, zodat Moldova zich verder kan ontwikkelen 
binnen de Europese normen en waarden.

Ook de situatie in de Balkan blijft een belangrijk 
aandachtspunt.

Interne veiligheid

Er zal speciale aandacht worden geschonken aan 
de interne veiligheid, de strijd tegen georganiseerde 
misdaad, radicalisering en extremisme. Hoewel elke 
kandidaat in de regio de noodzakelijke inspanningen 
levert, wordt erkend dat er op het gebied van interna-
tionale coördinatie een tandje kan worden bijgestoken 
om de stabiliteit en veiligheid te waarborgen.

De strategie van paraatheid

Tot slot zal de strategie van paraatheid verder wor-
den ontwikkeld, met een focus op het versterken van 
de capaciteit voor crisispreventie en -respons. Dit is 
essentieel om snel en effectief te kunnen handelen bij 
mogelijke crises en de veiligheid binnen en buiten de 
EU te garanderen.

III. — GEDACHTEWISSELING

De uitbreiding van de Europese Unie

Mevrouw Katrijn van Riet (Kamer, N-VA) stipt aan 
dat de lidstaten zich niet steeds op dezelfde golflengte 
bevinden als het gaat over de uitbreidingsagenda van 
de Europese Unie. Het is evident dat de kandidaat-
lidstaten de criteria van Kopenhagen respecteren en 
dat de toetreding tot de Europese Unie “merit based” 
moet zijn. Tezelfdertijd moeten de landen die reeds lid 
zijn, de spelregels verder respecteren.

De spreekster vraagt aandacht voor het besluitvor-
mingsproces in een verruimde Europese Unie. Het ver-
mogen om te komen tot eenparige besluiten zal steeds 
moeilijker worden.
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M. Peter Van Rompuy (Sénat, cd&v) dit comprendre 
la demande d’un débat sur l’adhésion de l’Ukraine. 
L’adhésion progressive de l’Ukraine à certaines parties 
du marché intérieur est-elle à l’ordre du jour?

* 

* *

L’Ukraine, le train de sanctions et les avoirs gelés

Mme Viviane Teitelbaum (Sénat, MR) rappelle la 
nécessité de renforcer le soutien militaire et financier à 
l’Ukraine, en particulier par la mobilisation des revenus 
issus des avoirs russes gelés. Elle interroge le premier 
ministre sur l’état d’avancement de l’évaluation des 
risques juridiques liés à une éventuelle saisie de ces 
avoirs et sur les garanties juridiques qui auraient été envi-
sagées pour sécuriser une telle opération. Elle souhaite 
également savoir si des discussions étaient en cours 
au niveau européen en vue d’une harmonisation des 
positions des États membres sur ce sujet, afin d’éviter 
des divergences d’interprétation juridique.

Mme Sophie Wilmès (Parlement européen, MR) 
commence son propos en s’appuyant notamment sur 
sa mention d’un “rule-based world” pour interroger la 
cohérence du respect de l’état de droit au sein même de 
l’Union européenne. Elle interroge le premier ministre sur 
l’attitude de la Hongrie dans le cadre du renouvellement 
des sanctions européennes. Bien que ce dernier ait 
exprimé ne pas anticiper de blocages majeurs de la part 
de Budapest, elle souligne qu’une absence d’attente ne 
constitue pas une garantie, insistant sur l’imprévisibilité 
des actions d’un État membre comme la Hongrie. Elle 
relève que les difficultés rencontrées avec la Hongrie 
tiennent notamment à la non-application effective de 
l’article 7 du Traité sur l’Union européenne, relatif à la 
suspension des droits de vote en cas de violation grave 
des valeurs de l’Union. À ce titre, elle interroge le premier 
ministre sur l’éventuelle volonté de la Belgique d’adopter 
une posture proactive et de jouer un rôle moteur dans 
l’activation de cet article.

M. Pierre Kompany (Chambre, Les Engagés) interroge 
le premier ministre sur les priorités de la Belgique en 
vue de la conférence sur la reconstruction de l’Ukraine, 
prévue pour juillet prochain. Il demande également si 
l’Union européenne envisageait de reprendre un rôle de 
premier plan dans d’éventuelles négociations de paix 
entre l’Ukraine et la Russie, et si un État membre s’était 
manifesté pour jouer un rôle de facilitateur.

De heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) toont 
begrip voor de vraag om een debat te houden over de 
toetreding van Oekraïne. Is de gefaseerde toetreding 
van Oekraïne tot bepaalde delen van de interne markt 
een aangelegenheid die op tafel ligt?

* 

* *

Oekraïne, het sanctiepakket en de bevroren tegoeden

Mevrouw Viviane Teitelbaum (Senaat, MR) brengt in 
herinnering dat het erop aankomt de militaire en finan-
ciële steun aan Oekraïne op te voeren, met name door 
de inkomsten uit de bevroren Russische tegoeden aan 
te wenden. Ze vraagt de eerste minister hoe het staat 
met de evaluatie van de juridische risico’s die verbonden 
zijn aan een mogelijke inbeslagname van die tegoeden 
en welke juridische garanties in uitzicht worden gesteld 
om veilig tot een dergelijke verrichting over te kunnen 
gaan. Zij wil voorts vernemen of er op Europees niveau 
besprekingen lopen om de standpunten van de lidsta-
ten dienaangaande op elkaar af te stemmen, teneinde 
uiteenlopende juridische interpretaties te voorkomen.

Mevrouw Sophie Wilmès (Europees Parlement, MR) 
begint haar betoog met een verwijzing naar een rule-
based world. Ze plaatst vraagtekens bij de manier waarop 
de rechtsstaat binnen de Europese Unie zelf in acht wordt 
genomen. Ze verzoekt de eerste minister om toelichting 
over de houding van Hongarije inzake de verlenging van 
de Europese sancties. De eerste minister verwacht geen 
grote blokkeringen van de sancties door Boedapest, 
maar de spreekster benadrukt dat verwachtingen nog 
iets anders zijn dan garanties en ze benadrukt de on-
voorspelbaarheid van het Hongaarse optreden. Zij merkt 
op dat de moeilijkheden met Hongarije met name te 
wijten zijn aan de niet-toepassing van artikel 7 van het 
Verdrag betreffende de Europese Unie, dat voorziet in 
de mogelijkheid tot schorsing van het stemrecht in geval 
van ernstige schending van de waarden van de Unie. 
In dat verband vraagt ze de eerste minister of België 
van plan is een proactieve houding aan te nemen en 
een leidende rol beoogt te spelen in de activering van 
dat artikel.

De heer Pierre Kompany (Kamer, Les Engagés) vraagt 
de eerste minister naar de prioriteiten van België voor 
de conferentie over de wederopbouw van Oekraïne, die 
gepland is in juli 2025. Hij vraagt ook of de EU overweegt 
opnieuw een leidende rol te spelen in de mogelijke 
vredesonderhandelingen tussen Oekraïne en Rusland, 
alsook of een lidstaat zich geroepen voelt om een faci-
literende rol te spelen.
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M. Peter Van Rompuy (Sénat, cd&v) note que le nouvel 
instrument européen SAFE (Security Action for Europe), 
qui permet aux États membres d’emprunter jusqu’à 150 
milliards d’euros pour leurs investissements communs 
en matière de défense, est basé sur les mêmes prin-
cipes que la FRR (Facilité européenne pour la reprise 
et la résilience). Il se réjouit que cet instrument puisse 
être utilisé pour financer les dépenses militaires et se 
demande, par ailleurs, ce qu’il en est du différentiel 
de taux d’intérêt entre ce que la Belgique financera 
elle-même et ce qu’elle pourra obtenir par le biais du 
programme SAFE. L’intervenant estime qu’il n’est pas 
trop difficile pour la Belgique d’obtenir un taux d’intérêt 
plus intéressant.

En ce qui concerne le train de sanctions, il est impor-
tant de noter que l’UE ne serait pas tributaire de la 
Hongrie. Il existe des instruments législatifs permettant 
de contourner le veto hongrois.

Pour ce qui est des avoirs de la Russie qui sont gelés 
chez le géant des titres Euroclear en Belgique, M. Peter 
Van Rompuy (Sénat, cd&v) observe que certains États 
membres demandent avec insistance que l’on saisisse 
ces fonds russes gelés en Europe, plutôt que de se limiter 
à taxer les intérêts sur ces fonds. M. Van Rompuy estime, 
pour sa part, qu’une confiscation des avoirs russes 
pourrait entraîner des risques majeurs et inattendus 
non seulement pour Euroclear, mais aussi pour l’État 
belge, pour le système financier européen et pour l’euro. 
Comment la Belgique réagira-t-elle à cela?

* 

* *

Le Proche-Orient

Mme Kathleen Depoorter (Chambre, N-VA) souhaite en 
revenir à la résolution “sur la situation actuelle à Gaza, en 
Cisjordanie et à Jérusalem-Est et la relance du processus 
de paix israélo-palestinien” adoptée par la Chambre, à 
la conférence de l’ONU qui aura lieu prochainement 
(voir DOC 56 0859/006) et au Conseil des ministres des 
Affaires étrangères, où la résolution de la Chambre sera 
défendue. Il faut agir en deux temps. À court terme, il 
s’agit de mettre fin à l’immense souffrance humaine à 
Gaza, d’obtenir la libération des otages et d’acheminer 
l’aide humanitaire. À long terme, il faut construire une 
paix durable et mettre en œuvre une solution à deux 
États, les conditions essentielles au processus de recon-
naissance et de paix étant la lutte contre le terrorisme,  
le démantèlement du Hamas et les réformes démocra-
tiques du côté palestinien.

De heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) merkt op 
dat het nieuw Europese instrument SAFE (Security Action 
for Europe), waarbij lidstaten tot 150 miljard euro kunnen 
lenen voor hun gezamenlijke defensie-investeringen, ge-
baseerd is op dezelfde principes als het RRF (Recovery 
and Resilience Facility). Spreker verheugt zich erover 
dat dit instrument kan worden ingezet om de militaire 
uitgaven te financieren. Hij vraagt zich af of er zicht is op 
het renteverschil tussen wat België zelf zal betalen en 
wat België zal kunnen krijgen via het SAFE-programma. 
Voor België is het volgens spreker niet zo moeilijk om 
een betere rente te krijgen.

Wat het sanctiepakket betreft, is het belangrijk op te 
merken dat de EU niet afhankelijk zou zijn van Hongarije. 
Er zijn wetgevende instrumenten om hier rond te fietsen.

Wat de bevroren tegoeden uit Rusland betreft, die 
geparkeerd staan bij effectenreus Euroclear in België, 
merkt de heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) op 
dat er lidstaten zijn die erop aandringen om de bevroren 
Russische fondsen in Europa in beslag te nemen, in 
plaats van zich te beperken tot het innen van belastingen 
op de rente van Russische tegoeden die in Europa zijn 
bevroren. Hij meent dat een confiscatie van de Russische 
tegoeden niet alleen voor Euroclear grote en onverwachte 
risico’s zou teweeg kunnen brengen, maar ook voor de 
Belgische Staat, het Europese financiële stelsel en de 
euro. Hoe zal België hierop reageren?

* 

* *

Het Midden-Oosten

Mevrouw Kathleen Depoorter (Kamer, N-VA) wenst 
terug te komen op de resolutie die de Kamer heeft 
aangenomen “over de huidige situatie in Gaza, op de 
Westelijke Jordaanoever en in Oost-Jeruzalem en over de 
hervatting van het Israëlisch-Palestijnse vredesproces”, 
op de VN-conferentie die binnenkort zal plaatsvinden (zie 
DOC 56 0859/006), en op de Raad van ministers van 
Buitenlandse Zaken, waar de resolutie van de Kamer zal 
worden verdedigd. Er moet met twee snelheden worden 
gewerkt. Op korte termijn moet het immense menselijke 
leed in Gaza stoppen, moeten de gijzelaars worden vrij-
gelaten en moet de humanitaire hulp worden geboden. 
Op lange termijn moet men werken aan een duurzame 
vrede met een tweestatenoplossing: aanpak van het 
terrorisme, ontmanteling van Hamas en democratische 
hervormingen aan Palestijnse zijde zijn belangrijke voor-
waarden in het erkennings- en vredesproces.
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S’agissant de la situation à Gaza, Mme Viviane 
Teitelbaum (Sénat, MR) rappelle que le Conseil euro-
péen avait exprimé sa préoccupation quant à l’urgence 
humanitaire et la nécessité d’un accès sans entrave à 
l’aide. Elle souhaite plus de renseignements sur les 
engagements concrets de la Belgique, notamment en 
matière de contributions logistiques. Elle souhaite éga-
lement savoir si des mesures spécifiques avaient été 
prises pour garantir que l’aide parvienne effectivement 
aux populations civiles, dans le respect des principes 
humanitaires fondamentaux.

Au-delà de la réponse immédiate, elle interroge le 
gouvernement sur la position belge quant à la mise en 
place de conditions préalables visant à une solution 
durable: libération des otages etisolement du Hamas 
du processus de réconciliation régionale. Elle demande 
également des précisions sur les initiatives diplomatiques 
belges en faveur d’un cessez-le-feu permanent et d’une 
solution politique fondée sur la coexistence de deux États.

Mme Fatima Ahallouch (Sénat, PS) souhaite connaître 
la position de la Belgique sur le conflit à Gaza, ainsi que 
la position officielle du pays concernant la suspension 
de l’accord d’association entre l’Union européenne et 
Israël, au regard des événements en cours.

Concernant la situation à Gaza, M. Pierre Kompany 
(Chambre, Les Engagés) aimerait connaître le point de 
vue du premier ministre sur le plan arabe de redresse-
ment et de reconstruction. Il demande si la Belgique 
envisageait d’encourager ses homologues européens 
à soutenir activement ce plan et à œuvrer à la levée du 
blocus humanitaire.

En raison des violations répétées du droit international 
humanitaire par Israël, l’orateur demande si le premier 
ministre comptait poursuivre les initiatives entreprises 
par le ministre Prévot en faveur d’une révision ou d’une 
suspension de l’accord d’association entre l’UE et Israël. 
Il souhaite aussi savoir si la Belgique, avec d’autres États, 
demandera que cette question soit inscrite à l’agenda 
du prochain Conseil européen.

Mme Annick Lambrecht (Chambre, Vooruit) s’étonne 
de ne trouver, dans les conclusions du dernier Conseil 
européen de mars 2025, aucune condamnation d’Israël 
pour les frappes aériennes, mais seulement une référence 
au Hamas, le Conseil européen déplorant à juste titre le 
refus du Hamas de libérer les otages encore détenus. 
Pourquoi Israël n’est-il pas pointé du doigt? Le Conseil 
européen a-t-il discuté de la révision de l’accord qui 
constitue la base de la coopération politique et écono-
mique entre l’UE et Israël?

Inzake Gaza wijst mevrouw Viviane Teitelbaum (Senaat, 
MR) erop dat de Europese Raad zijn bezorgdheid had 
geuit over de humanitaire noodsituatie en had gewezen 
op de noodzaak van onbelemmerde toegang tot hulp. Zij 
verzoekt om meer toelichting over de concrete toezeg-
gingen van België, met name wat logistieke bijdragen 
betreft. Zij vraagt ook of er specifieke maatregelen werden 
genomen om ervoor te zorgen dat de hulp de burgerbe-
volking daadwerkelijk bereikt, in overeenstemming met 
de fundamentele humanitaire beginselen.

Naast het onmiddellijke antwoord daarop vraagt ze 
de regering ook naar het Belgische standpunt over de 
voorwaarden voor een duurzame oplossing: de vrijlating 
van de gijzelaars, het niet-betrekken van Hamas bij 
het regionale verzoeningsproces. Ze verzoekt ook om 
toelichting over de Belgische diplomatieke initiatieven 
met het oog op een permanent staakt-het-vuren en 
een politieke oplossing die berust op het naast elkaar 
bestaan van twee staten.

Mevrouw Fatima Ahallouch (Senaat, PS) vraagt naar 
het standpunt van België over het conflict in Gaza en naar 
het officiële standpunt van België over de opschorting 
van de associatieovereenkomst tussen de Europese 
Unie en Israël in het licht van de huidige gebeurtenissen.

Inzake Gaza verzoekt de heer Pierre Kompany (Kamer, 
Les Engagés) de eerste minister om toelichting over het 
Arabische herstel- en wederopbouwplan. Hij vraagt of 
België van plan is zijn Europese tegenhangers aan te 
moedigen dat plan actief te steunen en zich in te spannen 
voor de opheffing van de blokkering van humanitaire hulp.

Gezien de herhaalde schendingen van het interna-
tionaal humanitair recht door Israël vraagt de spreker 
of de eerste minister de initiatieven van minister Prévot 
met het oog op een herziening of opschorting van de 
associatieovereenkomst tussen de EU en Israël beoogt 
voort te zetten. Hij wil voorts vernemen of België, samen 
met andere landen, zal verzoeken om die kwestie op de 
agenda van de volgende Europese Raad te plaatsen.

Mevrouw Annick Lambrecht (Kamer, Vooruit) ver-
wondert zich erover dat in de conclusies van de voor-
bije Europese Raad van maart 2025 Israël niet wordt 
veroordeeld voor de luchtaanvallen, en enkel naar 
Hamas wordt verwezen, waarbij terecht de weigering 
van Hamas wordt betreurd om de resterende gijzelaars 
over te dragen. Waarom wordt Israël niet met de vinger 
gewezen? Heeft de Europese Raad gesproken over de 
herziening van de overeenkomst die de basis vormt voor 
de politieke en economische samenwerking tussen de 
EU en Israël?
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Le premier ministre plaidera-t-il, lors du prochain 
Conseil européen, pour que des sanctions soient prises 
contre Israël à la suite de la violation de l’article 2 de 
l’accord d’association? Quels pays pourraient s’y oppo-
ser? Tout comme le premier ministre, Mme Lambrecht 
souhaite qu’Israël soit obligé d’ouvrir l’accès à l’aide 
humanitaire.

Mme Lambrecht demande en outre si des sanctions 
ont été infligées à la Syrie. Quelles mesures l’Europe 
prend-elle en faveur du peuple syrien?

L’intervenante aimerait savoir si le dernier Conseil 
européen est encore revenu sur les tentatives de Donald 
Trump de parvenir à des négociations de paix entre la 
Russie et l’Ukraine sans y associer l’Union européenne.

M. Peter Van Rompuy (Sénat, cd&v) indique que la 
résolution “sur la situation actuelle à Gaza, en Cisjordanie 
et à Jérusalem-Est et la relance du processus de paix 
israélo-palestinien”, adoptée le 28 mai 2025 par la 
Chambre des représentants, est un document qui peut 
être défendu au niveau du Conseil européen.

* 

* *

Défense et sécurité européenne

Mme Viviane Teitelbaum (Sénat, MR) soulève une 
question non encore abordée: l’intégration de la dimension 
du genre dans les politiques de défense et de sécurité. 
Rappelant les engagements de l’agenda “Femmes, Paix 
et Sécurité”, elle demande si la Belgique comptait jouer 
un rôle de leadership dans l’application concrète de ces 
principes, notamment dans les missions de maintien 
de la paix et les processus de résolution des conflits.

Mme Fatima Ahallouch (Sénat, PS) soulève plusieurs 
préoccupations relatives à l’Europe de la défense. Elle 
prend acte des contraintes budgétaires et des difficultés 
évoquées, mais exprime une crainte importante: en 
l’absence de mécanismes clairs de gouvernance, de 
coordination et de transparence démocratique, il existe 
un risque de fragmentation accrue du marché européen 
de la défense, d’aggravation des inégalités régionales 
et de remise en question des engagements sociaux et 
écologiques.

Le groupe de l’intervenante estime qu’il est essentiel 
d’imposer des exigences fortes, notamment en ce qui 
concerne le fléchage industriel au bénéfice des territoires, 
comme historiquement la Wallonie sur le plan industriel, 
mais aussi dans toute l’Europe. Le PS plaide également 

Zal de premier tijdens de komende Europese Raad 
pleiten voor sancties ten aanzien van Israël, en dit inge-
volge de schending van artikel 2 van de associatieover-
eenkomst? Welke landen kunnen hierin dwarsliggen? 
Mevrouw Lambrecht deelt de wens van de premier dat 
Israël zou moeten worden verplicht om humanitaire 
hulp toe te laten.

Voorts vraagt mevrouw Lambrecht of er sancties zijn 
opgelegd aan Syrië? Welke maatregelen neemt Europa 
voor het Syrische volk?

Mevrouw Annick Lambrecht vraagt of de voorbije 
Europese Raad nog is teruggekomen op de pogingen 
van Donald Trump om te komen tot vredesonderhan-
delingen tussen Rusland en Oekraïne zonder hierbij de 
Europese Unie te betrekken.

De heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) stelt dat 
de resolutie die de Kamer van volksvertegenwoordigers 
op 28 mei 2025 heeft aangenomen “over de huidige 
situatie in Gaza, op de Westelijke Jordaanoever en in 
Oost-Jeruzalem en over de hervatting van het Israëlisch-
Palestijnse vredesproces” een document is dat op het 
niveau van de Europese Raad kan worden verdedigd.

* 

* *

Europese defensie en veiligheid

Mevrouw Viviane Teitelbaum (Senaat, MR) snijdt een 
thema aan dat nog niet aan bod is gekomen, namelijk de 
genderdimensie in het defensie- en veiligheidsbeleid. Ze 
herinnert aan de verbintenissen uit de “Women, Peace 
and Security”-agenda en vraagt of België van plan is 
een leidende rol te spelen bij de concrete toepassing 
van die beginselen, in het bijzonder in vredeshandha-
vingsmissies en conflictoplossingsprocessen.

Mevrouw Fatima Ahallouch (Senaat, PS) uit verschei-
dene bezorgdheden over het Europa van de defensie. 
Ze neemt akte van de vermelde begrotingsbeperkingen 
en andere knelpunten, maar geeft tezelfdertijd uiting aan 
een grote vrees: bij gebrek aan duidelijke mechanismen 
voor governance, coördinatie en democratische trans-
parantie dreigt de Europese defensiemarkt nog meer 
te versnipperen, waardoor de regionale ongelijkheden 
toenemen en de sociale en ecologische verbintenissen 
op de helling komen te staan.

De fractie van mevrouw Ahallouch is van mening dat 
strenge eisen dienen te worden opgelegd opdat industriële 
projecten de lokale gebieden ten goede zouden komen. 
Ter zake vermeldt de spreekster de historische Waalse 
industrie, zonder de rest van Europa te vergeten. De PS 
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pour un parallélisme dans les efforts budgétaires: à 
chaque euro consacré à la défense doit correspondre 
un euro pour la cohésion sociale, la santé, l’éducation et 
la transition verte. Il ne peut y avoir d’Europe forte sans 
fondations sociales solides, et l’Europe de la défense 
doit être un levier de reconquête industrielle et sociale.

Par ailleurs, elle rappelle l’existence de l’exception de 
sécurité, qui permet de déroger aux règles de l’Orga-
nisation mondiale du commerce en matière de libre-
échange, et a exprimé le souhait que la Belgique porte 
fermement cette position.

Mme Annick Lambrecht (Chambre, Vooruit) rappelle 
que le ministre de la Défense, Theo Francken, préconise 
que notre pays consacre 5 % de son PIB à la défense. 
Selon le premier ministre, il s’agit là d’une évolution 
possible, face à laquelle il se demande où le gouverne-
ment trouvera les milliards d’euros nécessaires pour ce 
faire. Quelle position le Conseil européen a-t-il adoptée 
concernant la norme OTAN et le relèvement des dépenses 
de défense à 5 % du PIB?

M. Peter Van Rompuy (Sénat, cd&v) évoque le tout 
prochain sommet de l’OTAN et les voix critiques affirmant 
qu’il n’est pas tenable de consacrer 5 % du PIB à la 
défense. Les États-Unis eux-mêmes ne consacrent que 
3 à 3,5 % de leur PIB à la défense et prévoient même 
de réaliser des économies dans ce domaine. Il pourrait 
être utile de discuter de la manière dont l’Europe pour-
rait constituer un pilier européen indépendant au sein 
de l’OTAN, dans l’hypothèse où elle aurait l’intention 
d’intensifier ses efforts en matière de défense.

* 

* *

La compétitivité européenne

Mme Katrijn van Riet (Chambre, N-VA) constate que 
les États membres n’ont pas toujours le même point de 
vue sur la compétitivité.

Mme Kathleen Depoorter (Chambre, N-VA) se félicite 
que le premier ministre attire l’attention sur la compéti-
tivité. À cet égard, elle souhaite évoquer les nouvelles 
règles en matière de rejets d’eaux urbaines résiduaires 
(Directive sur le traitement des eaux résiduaires), qui 
sont importantes pour notre industrie pharmaceutique. 
L’industrie pharmaceutique et cosmétique devra assumer 
au moins 80 % des coûts d’élimination de ces eaux. Pour 
la Belgique, il s’agit d’un dossier de poids.

M. Pierre Kompany (Chambre, Les Engagés) évoque 
la compétitivité européenne. Il rappelle que les États 

roept ook op tot parallelle begrotingsinspanningen: voor 
elke euro die naar defensie gaat, zou er een euro naar 
sociale cohesie, gezondheid, onderwijs en de groene 
transitie moeten gaan. Er kan geen sterk Europa zijn 
zonder robuuste sociale fundamenten, en het Europa 
van de defensie moet een hefboom voor industrieel en 
sociaal herstel zijn.

De spreekster herinnert er voorts aan dat er een vei-
ligheidsuitzondering bestaat, waardoor kan worden afge-
weken van de regels van de Wereldhandelsorganisatie 
inzake vrijhandel. Ze drukt de wens uit dat België dat 
standpunt krachtig zal steunen.

Mevrouw Annick Lambrecht (Kamer, Vooruit) wijst 
erop dat de minister van Defensie Theo Francken ervoor 
pleit dat ons land 5 procent van zijn bbp aan Defensie 
zou besteden. De premier schat dit in als een mogelijke 
evolutie met dien verstande dat hij zich de vraag stelt 
waar de regering die benodigde extra miljarden euro 
zal vinden. Welk standpunt heeft de Europese Raad 
ingenomen over de NAVO-norm en de verhoging van 
de defensie-uitgaven naar 5 procent van het bbp?

De heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) wijst op 
de nakende NAVO-top en de kritische stemmen die het 
hebben over de onhoudbaarheid om 5 procent van het 
bbp aan Defensie te moeten besteden. De Verenigde 
Staten besteden zelf slechts 3 tot 3,5 % van het bbp aan 
defensie en zijn van plan om hierop te besparen. Het is 
wellicht nuttig een discussie te voeren over de manier 
waarop Europa een onafhankelijke Europese pijler kan 
opzetten binnen de NAVO, als het van plan is een gro-
tere inspanning te leveren op het gebied van defensie.

* 

* *

Het Europees concurrentievermogen

Mevrouw Katrijn van Riet (Kamer, N-VA) stelt vast dat 
de lidstaten niet steeds dezelfde zienswijze hebben op 
het concurrentievermogen.

Mevrouw Kathleen Depoorter (Kamer, N-VA) vindt 
het positief dat de premier aandacht vraagt voor het 
concurrentievermogen. In dit verband wenst ze te wijzen 
op de nieuwe regels betreffende lozingen van stedelijk 
afvalwater (Waste Water Treatment Directive), die van 
belang zijn voor onze farmaceutische industrie. De far-
maceutische en cosmetische industrie zal ten minste 
80 % van de kosten voor de verwijdering ervan moeten 
betalen. Voor België is dit een gewichtig dossier.

De heer Pierre Kompany (Kamer, Les Engagés) gaat 
in op het Europees concurrentievermogen. Hij wijst erop 



0568/005DOC 56 (Kamer/Chambre)
(Senaat/Sénat)8-106/1

18

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

membres ont réaffirmé la nécessité d’une nouvelle stra-
tégie horizontale pour un marché unique modernisé. Il 
demande si la stratégie annoncée pour juin 2025 était sur 
les rails, et si le premier ministre dispose d’informations 
sur son contenu et ses orientations.

Mme Annick Lambrecht (Chambre, Vooruit) demande 
si les conclusions contiennent des éléments garantissant 
que le Pacte vert pour l’Europe ne sera pas affecté et 
que nous serons climatiquement neutres en 2050.

M. Peter Van Rompuy (Sénat, cd&v) note que les 
traités commerciaux et la guerre commerciale avec les 
États-Unis relèvent de la compétence exclusive de la 
Commission européenne, ce qui n’empêche toutefois 
pas le Conseil et les ministres des Affaires étrangères 
de se pencher, eux aussi, sur cette question au sein du 
Conseil du Commerce extérieur. Comme l’intervenant 
n’a pas souvent l’occasion d’entendre le ministre des 
Affaires étrangères s’exprimer à ce sujet, il aimerait savoir 
quelle position le gouvernement belge a adoptée au 
sein de ce Conseil. Il s’agit en effet d’une question très 
importante pour l’industrie chimique et pharmaceutique 
belge, qui risque d’être mise sous pression. Alors que 
les médicaments étaient jusqu’à présent exemptés de 
droits de douane, la menace de droits de douane pèse 
désormais sur le secteur.

* 

* *

Partenariat stratégique – Les Sommets avec l’Asie 
centrale, la Communauté politique européenne et 
le Royaume-Uni

Mme Katrijn van Riet (Chambre, N-VA) reconnaît que 
le Sommet avec les pays d’Asie centrale et le Sommet 
avec la Communauté politique européenne sont très 
importants pour nouer les contacts bilatéraux nécessaires. 
Le Sommet avec le Royaume-Uni montre combien il 
est nécessaire d’affiner les liens commerciaux et éco-
nomiques et de renforcer les liens dans le domaine de 
la défense et de la sécurité. L’accord sur les droits de 
pêche, en vigueur jusqu’en 2038, constitue une évolu-
tion positive. Par ailleurs, Mme van Riet est curieuse de 
découvrir les perspectives offertes par les relations 
commerciales avec le Canada et la Chine.

Abordant ensuite les enjeux de cybersécurité, 
Mme Viviane Teitlebaum (Sénat, MR) interroge le premier 
ministre sur la manière dont la Belgique compte intégrer 
les initiatives européennes en matière de résilience et de 
lutte contre les menaces hybrides dans ses politiques 
nationales. Elle évoque également la possibilité d’une 
coopération bilatérale renforcée, notamment avec le 

dat de lidstaten opnieuw hebben bevestigd dat een 
nieuwe horizontale strategie voor een gemoderniseerde 
eengemaakte markt nodig is. Hij vraagt of de voor juni 
2025 aangekondigde strategie op schema ligt en of de 
eerste minister informatie over de inhoud en de richting 
van die strategie heeft.

Mevrouw Annick Lambrecht (Kamer, Vooruit) vraagt of 
de conclusies enige garantie bevatten dat de Europese 
Green Deal niet zal worden aangetast en dat we in 
2050 klimaatneutraal zullen zijn.

De heer Peter Van Rompuy (Senaat, cd&v) merkt 
op dat de handelsverdragen en de handelsoorlog met 
de Verenigde Staten een exclusieve bevoegdheid zijn 
van de Europese Commissie. Niettegenstaande deze 
exclusieve bevoegdheid, buigen de Raad en de minis-
ters van Buitenlandse Zaken zich eveneens over deze 
aangelegenheid in de Raad Buitenlandse Handel. Omdat 
de spreker niet zo frequent de minister van Buitenlandse 
Zaken over dit onderwerp verklaringen hoort afleggen, 
had hij graag geweten welk standpunt de Belgische 
regering in deze Raad heeft ingenomen. Dit is immers 
van groot belang voor de Belgische chemische en far-
maceutische industrie, die het risico lopen in de tang te 
worden genomen. Terwijl geneesmiddelen tot nu toe nog 
waren vrijgesteld van heffingen, wordt nu met heffingen 
tegen de sector gedreigd.

* 

* *

Strategisch partnerschap – De Toppen met Centraal 
Azië, de Europese Politieke Gemeenschap en het 
Verenigd Koninkrijk

Mevrouw Katrijn van Riet (Kamer, N-VA) erkent dat 
de Top met de landen van Centraal-Azië en de Top met 
de Europese Politieke Gemeenschap zeer belangrijk 
zijn om de noodzakelijke bilaterale contacten te leggen. 
De Top met het Verenigd Koninkrijk onderstreept de 
noodzaak om de commerciële en economische banden 
te verfijnen en de banden op het gebied van defensie 
en veiligheid verder aan te halen. Het visserijakkoord 
dat geldt tot 2038 is een positieve ontwikkeling. Voorts 
is mevrouw van Riet benieuwd naar de perspectieven 
van de handelsrelaties met Canada en met China.

Wat cyberbeveiligingskwesties betreft, vraagt  
mevrouw Viviane Teitelbaum (Senaat, MR) aan de eer-
ste minister hoe België de Europese initiatieven inzake 
veerkracht en inzake de strijd tegen hybride dreigingen 
in zijn nationale beleid zal opnemen. Ze verwijst tevens 
naar een eventuele nauwere bilaterale samenwerking 
met inzonderheid het Verenigd Koninkrijk of bepaalde 
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Royaume-Uni ou certains États d’Asie centrale, à travers 
des accords spécifiques de coopération dans le domaine 
de la cybersécurité.

Concernant le sommet avec l’Asie centrale, 
Mme Fatima Ahallouch (Sénat, PS) interroge le gou-
vernement sur les retombées concrètes pour la Belgique 
de ce partenariat, ainsi que sur les garanties relatives 
au respect des droits humains par les pays partenaires.

L’oratrice évoque la nouvelle instance de la 
Communauté politique européenne (CPE) et demande 
quelle est sa valeur ajoutée par rapport aux institutions 
existantes.

Mme Annick Lambrecht (Chambre, Vooruit) demande 
quels sont les pays d’Asie centrale qui offrent le plus 
d’opportunités commerciales pour la Belgique. En ce qui 
concerne l’accord avec le Royaume-Uni, elle aimerait 
savoir s’il y a été question de l’Irlande du Nord.

Y aura-t-il un débriefing de la rencontre entre le chan-
celier allemand Merz et le président américain Trump?

* 

* *

Afrique – La crise en République démocratique du 
Congo et au Rwanda, la situation au Soudan

Mme Kathleen Depoorter (Chambre, N-VA) indique 
que la situation en Afrique et la crise en République 
démocratique du Congo et au Rwanda ne figurent 
visiblement pas à l’ordre du jour du prochain Conseil 
européen. Selon l’accord de coalition fédérale, la Belgique 
est disponible pour contribuer, dans le cadre de l’UE, 
de l’ONU ou de l’Union Africaine, à la recherche d’un 
accord entre la République démocratique du Congo et 
le Rwanda, qui garantisse la paix et la stabilité dans la 
région. Les États-Unis et le Rwanda négocient actuel-
lement un accord qui pourrait préoccuper l’Europe, 
laquelle doit rester vigilante et jouer son rôle. Qu’en 
pense le premier ministre?

Abordant la situation au Soudan, M. Pierre Kompany 
(Chambre, Les Engagés) dénonce le silence des médias, 
alors que la guerre civile y persiste et que la famine 
menace le pays. Il demande si cette thématique ferait 
l’objet de discussions concrètes lors du Conseil européen 
des 26 et 27 juin prochains.

Par ailleurs, face à la détérioration de la situation 
sécuritaire à l’est de la RDC et aux tensions croissantes 
entre Kinshasa et Kigali, il interroge le premier ministre 
sur la volonté de plaider pour l’inscription de la question 

Centraal-Aziatische Staten, door middel van specifieke 
samenwerkingsovereenkomsten op het gebied van 
cyberveiligheid.

Inzake de top met Centraal-Azië vraagt mevrouw 
Fatima Ahallouch (Senaat, PS) de regering welke concrete 
gevolgen dat partnerschap voor België heeft, alsook in 
welke mate de eerbiediging van de mensenrechten door 
de partnerlanden zal worden gewaarborgd.

Ze heeft het over de nieuwe instantie die met de tot-
standkoming van de Europese Politieke Gemeenschap 
(EPC) werd opgericht en vraagt welke toegevoegde 
waarde die ten opzichte van de bestaande instellingen 
biedt.

Mevrouw Annick Lambrecht (Kamer, Vooruit) vraagt 
welke landen van Centraal-Azië op het gebied van 
handel de meeste kansen bieden voor België? Wat het 
akkoord met het Verenigd Koninkrijk betreft, vraagt zij 
of Noord-Ierland hierin ter sprake kwam.

Zal er een debriefing zijn van de ontmoeting van 
kanselier Merz met president Trump?

* 

* *

Afrika – De crisis in de Democratische Republiek 
Congo en Rwanda, alsook de situatie in Soedan

Mevrouw Kathleen Depoorter (Kamer, N-VA) wijst erop 
dat de toestand in Afrika en de crisis in de Democratische 
Republiek Congo en Rwanda blijkbaar niet op de agenda 
staan van de komende Europese Raad. Het federaal 
regeerakkoord verklaart dat België bereid is om, binnen 
het kader van de EU, de VN of de Afrikaanse Unie, mee 
te werken aan een akkoord tussen de Democratische 
Republiek Congo en Rwanda, dat vrede en stabiliteit in 
de regio garandeert. De Verenigde Staten en Rwanda 
onderhandelen momenteel over een akkoord waarover 
Europa zich zorgen kan maken. Europa moet waakzaam 
zijn en haar rol spelen. Wat is de mening van de premier?

Met betrekking tot de situatie in Soedan hekelt de heer 
Pierre Kompany (Kamer, Les Engagés) het stilzwijgen 
van de media, hoewel de burgeroorlog voortduurt en 
hongersnood het land bedreigt. Hij vraagt of dat thema 
tijdens de Europese Raad van 26 en 27 juni concreet 
zal worden besproken.

Gezien de verslechterende veiligheidssituatie in Oost-
Congo en de toenemende spanningen tussen Kinshasa 
en Kigali vraagt de spreker de eerste minister of die 
bereid is erop aan te dringen de Congolese kwestie op 
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congolaise à l’agenda du Conseil européen. Il demande 
également si la Belgique entendait soutenir une position 
européenne plus ferme face aux ingérences étrangères, 
notamment celles du Rwanda, et appuyer davantage les 
efforts de stabilisation et de protection des civils dans le 
Kivu, qu’il précise être situé à l’est de la RDC.

* 

* *

Arménie

M. Michel De Maegd (Chambre, MR) fait part de 
l’intérêt suscité par la rencontre du premier ministre avec 
les autorités arméniennes, notamment avec M. Nikol 
Pashinyan, premier ministre de la République d’Arménie. 
Il rappelle son inquiétude persistante quant au sort des 
prisonniers arméniens détenus en Azerbaïdjan à la suite 
du conflit au Haut-Karabakh.

L’orateur souligne que, bien que les autorités azer-
baïdjanaises se soient engagées à garantir des procès 
publics, les audiences demeurent inaccessibles au public 
ainsi qu’aux organisations non gouvernementales, com-
promettant dès lors le respect des droits fondamentaux 
des détenus, parmi lesquels figurent d’anciens hauts 
responsables politiques arméniens.

L’intervenant interroge le premier ministre sur les 
enseignements tirés de son dialogue avec les autorités 
arméniennes. En outre, il souhaite savoir si la Belgique 
est disposée à se joindre, en coordination avec d’autres 
États membres de l’Union européenne, tels que la 
France, à une initiative européenne concertée visant à 
rappeler à l’Azerbaïdjan ses obligations en matière de 
respect de l’État de droit.

Le cadre financier pluriannuel et le critère de 
conditionnalité

Évoquant le prochain Cadre financier pluriannuel 
(CFP), qu’elle avait elle-même négocié en tant que cheffe 
de gouvernement, Mme Sophie Wilmès (Parlement 
européen, MR) rappelle la nécessité d’associer les arbi-
trages budgétaires à des mécanismes de conditionnalité 
renforcée, notamment à l’égard des États membres ne 
respectant pas l’État de droit.

* 

* *

L’Europe et l’état de droit

Mme Sophie Wilmès (Parlement européen, MR) 
encourage le recours à des outils tels que les jalons 

de agenda van de Europese Raad te plaatsen. Hij vraagt 
tevens of België van plan is steun te verlenen aan een 
forser Europees standpunt tegen buitenlandse inmenging, 
en inzonderheid tegen de inmenging vanuit Rwanda, 
alsook aan de inspanningen om de burgers in Kivu, dat 
in Oost-Congo ligt, te stabiliseren en te beschermen.

* 

* *

Armenië

De heer Michel De Maegd (Kamer, MR) merkt op dat 
de ontmoeting van de eerste minister met de Armeense 
regering, in het bijzonder met Armeens premier Nikol 
Pashinyan, zijn belangstelling heeft gewekt. De spre-
ker herhaalt zijn aanhoudende ongerustheid over het 
wedervaren van de Armeense gevangenen die vast-
zitten in Azerbeidzjan ten gevolge van het conflict in 
Nagorno-Karabach.

Hoewel de Azerbeidzjaanse overheid had beloofd 
hun proces openbaar te voeren, zijn de terechtzittingen 
nog steeds niet toegankelijk voor het publiek en voor de 
ngo’s. Zulks is een schending van de grondrechten van 
de gedetineerden, onder wie ook gewezen Armeense 
politieke leiders.

De spreker vraagt de eerste minister welke lessen hij 
heeft getrokken uit zijn gesprek met de Armeense auto-
riteiten. Hij wil bovendien weten of België bereid is zich, 
in samenspraak met andere EU-lidstaten zoals Frankrijk, 
te scharen achter een doorgesproken Europees initiatief 
dat erop gericht is Azerbeidzjan te herinneren aan zijn 
verplichtingen inzake eerbiediging van de rechtsstaat.

Het meerjarig financieel kader en het 
conditionaliteitscriterium

Verwijzend naar het volgende meerjarig financieel 
kader (MFK), waarover ze zelf als hoofd van de rege-
ring heeft onderhandeld, wijst mevrouw Sophie Wilmès 
(Europees Parlement, MR) op de noodzaak om de 
begrotingsbeslissingen te koppelen aan verscherpte 
voorwaardelijkheidsmechanismen, met name voor lid-
staten die de rechtsstaat met voeten treden.

* 

* *

Europa en de rechtsstaat

Mevrouw Sophie Wilmès (Europees Parlement, MR) 
oppert om sterker in te zetten op instrumenten zoals de 
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(“milestones”) utilisés dans le cadre de la Facilité pour 
la reprise et la résilience (FRR), ou encore à des condi-
tionnalités juridiques basées sur l’article 2 du TUE, tel 
que récemment interprété par l’avocat général dans 
l’affaire relative à la Hongrie. Elle demande si la Belgique 
entendait jouer un rôle pionnier dans la mise en œuvre de 
telles dispositions en cas de manquements graves aux 
principes fondamentaux de l’Union. Enfin, Mme Wilmès 
élargit son propos en soulignant que d’autres États 
membres pourraient également susciter des inquiétudes 
à l’avenir en matière de respect de l’état de droit, citant 
notamment la Slovaquie et la Pologne, au vu de leurs 
évolutions politiques récentes.

* 

* *

Souveraineté numérique – Cloud souverain européen

Mme Teitelbaum (Sénat, MR) réitère l’importance 
stratégique de la création d’une infrastructure de cloud 
souverain européen, déjà soulignée lors d’échanges 
précédents. Elle demande des précisions sur la contri-
bution de la Belgique à ces initiatives ainsi que sur le 
rôle qu’elle entend jouer dans leur concrétisation à 
l’échelle européenne.

IV. — RÉPONSES DU PREMIER MINISTRE

L’élargissement de l’Union européenne

Le premier ministre fait remarquer que l’idée d’offrir 
à l’Ukraine une perspective d’adhésion accélérée en 
ces temps géopolitiquement délicats ne suscite guère 
d’enthousiasme, ce qui est d’ailleurs compréhensible. 
Cela créerait un précédent pour les autres pays candidats. 
L’Union européenne ne peut donc pas accéder à une 
demande d’adhésion accélérée de pays candidats qui 
doivent encore s’adapter à la mise en œuvre de l’acquis 
communautaire et bâtir un état de droit opérationnel, 
dans le cadre duquel la démocratie, les droits humains 
et les droits des minorités, tels que formulés dans le 
traité sur l’Union européenne, sont garantis.

L’Union européenne gère les aspirations à l’élargisse-
ment de manière réfléchie, en lançant des négociations et 
en accompagnant les pays candidats dans le processus 

mijlpalen of milestones die worden gebruikt in het raam 
van de herstel- en veerkrachtfaciliteit (HVF), of op juridi-
sche voorwaarden gebaseerd op artikel 2 van het VEU, 
zoals dat onlangs door de advocaat-generaal is uitgelegd 
in de zaak betreffende Hongarije. Mevrouw Wilmès wil 
weten of België van plan is in de tenuitvoerlegging van 
dergelijke bepalingen het voortouw te nemen wanneer 
de fundamentele beginselen van de Unie zwaar worden 
geschonden. Breder gezien zou ook in andere lidstaten 
de omgang met de rechtsstaat in de toekomst ongerust-
heid kunnen wekken, zo stelt de spreekster. Ze verwijst 
met name naar Slowakije en Polen, gelet op de recente 
politieke ontwikkelingen aldaar.

* 

* *

Digitale soevereiniteit – Soevereine digitale Europese 
cloud

Mevrouw Teitelbaum (Senaat, MR) beklemtoont net 
zoals tijdens eerdere vergaderingen het strategische 
belang van de oprichting van een Europese soevereine 
cloudinfrastructuur. Ze vraagt om verduidelijking over 
de Belgische bijdrage aan die initiatieven en over de rol 
die ons land wil spelen in de concrete uitrol in Europa.

IV. — ANTWOORDEN VAN DE EERSTE MINISTER

De uitbreiding van de Europese Unie

De eerste minister merkt op dat er weinig enthousi-
asme is om Oekraïne, in deze geopolitiek delicate tijden, 
een versneld perspectief op toetreding aan te bieden 
en dit is ook te begrijpen. Dit zou immers een prece-
dent scheppen ten aanzien van de andere kandidaat-
lidstaten. De Europese Unie kan dus niet ingaan op het 
versneld lidmaatschap van kandidaat-lidstaten die zich 
nog moeten aanpassen aan de realisatie van het acquis 
communautaire en bouwen aan een functionerende 
rechtsstaat, waarbij de democratie, de mensenrechten 
en de rechten van minderheden gegarandeerd zijn zoals 
verwoord in het Verdrag van de Europese Unie.

De Europese Unie gaat op een intelligente manier om 
met de uitbreidingsaspiraties door onderhandelingen op 
te starten en, ook via de lidstaten, de kandidaat-lidstaten 
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d’adhésion et dans le processus fondé sur le mérite, en 
y associant également les États déjà membres.

* 

* *

L’Ukraine, le train de sanctions et les avoirs gelés

À propos des avoirs russes gelés, le premier ministre 
insiste sur la nécessité d’une approche prudente. Il dis-
tingue les avoirs souverains immobilisés (180 milliards 
d’euros) des avoirs gelés plus complexes à mobiliser.

Il est judicieux de maintenir la situation en l’état, 
c’est-à-dire de faire en sorte que les avoirs restent gelés 
jusqu’à ce que la Russie mette fin à la guerre en Ukraine 
et compense les dommages occasionnés. En attendant, 
il faut conserver “la poule aux œufs d’or” et les revenus 
qu’elle génère, en vue du remboursement d’un prêt de 
45 milliards d’euros accordé par le G7 à l’Ukraine.

Le premier ministre met en garde contre tout usage 
précipité de ces fonds, qui pourrait affecter la crédibilité 
de l’euro et générer un risque systémique. Il conditionne 
toute évolution à un consensus multilatéral, idéalement 
postérieur à un accord de paix.

Le Royaume-Uni, notamment, intensifie actuellement 
la pression pour que les avoirs russes gelés dans l’UE 
soient transférés dans un fonds d’investissement. Ces 
avoirs sont, pour l’essentiel, mis en dépôt en Belgique. 
Le Royaume-Uni, grâce à la livre sterling, ne serait pas 
exposé aux mêmes risques en cas de saisie.

Le premier ministre attire l’attention sur un risque 
majeur: des pays du monde entier pourraient retirer les 
réserves qu’ils ont placées en Europe si, à un moment 
donné, celle-ci décrétait qu’elle peut les saisir parce 
que les pays en question sont impliqués dans un conflit.

Eu égard à ce qui précède, il pourrait donc être tentant 
de transférer les avoirs vers un fonds d’investissement 
pour l’Ukraine, mais ce ne serait pas une position réa-
liste, comme les pays voisins le pensent d’ailleurs aussi.

Concernant la Hongrie, le premier ministre évoque la 
possibilité de contourner le veto hongrois en matière de 
sanctions, mais souligne la complexité d’un abandon 
de l’unanimité, ce débat touchant également à d’autres 
sujets sensibles comme les emprunts communs.

te begeleiden in het toetredingsproces en in het “merit 
based”-proces.

* 

* *

Oekraïne, het sanctiepakket en de bevroren tegoeden

De eerste minister benadrukt dat de kwestie van de 
bevroren Russische tegoeden voorzichtig moet wor-
den aangepakt. Hij maakt een onderscheid tussen de 
geïmmobiliseerde soevereine tegoeden (180 miljard 
euro) en de bevroren tegoeden die moeilijker kunnen 
worden ingezet.

Het is verstandig de situatie te behouden zoals ze 
is, namelijk ervoor zorgen dat de tegoeden bevroren 
blijven tot Rusland de oorlog in Oekraïne stopzet en de 
schade compenseert. Tot dan behoudt men het best “de 
kip met de gouden eieren”, die inkomsten genereert die 
worden ingezet om een G7-lening van 45 miljard euro 
aan Oekraïne terug te betalen.

De eerste minister waarschuwt voor een overhaast 
gebruik van die middelen, want dat zou de geloofwaardig-
heid van de euro kunnen aantasten en een systeemrisico 
kunnen genereren. Vooruitgang is maar mogelijk als er 
een multilaterale consensus komt, idealiter volgend op 
een vredesakkoord.

De druk wordt momenteel, onder meer, door het 
Verenigd Koninkrijk opgevoerd om de tegoeden die in de 
EU zijn bevroren, over te dragen naar een investerings-
fonds. Het grootste deel wordt in België bewaard. Het 
Verenigd Koninkrijk beschikt over het pond sterling, en 
zou dus niet dezelfde risico’s voelen van een mogelijke 
inbeslagname.

De eerste minister wijst op het aanzienlijke risico dat 
landen van over heel de wereld hun reserves die ze in 
Europa hebben geplaatst, zouden terugtrekken als Europa 
op een bepaald moment zou zeggen: “we kunnen hierop 
beslag leggen, want u bent betrokken in een conflict”.

Gelet op wat voorafgaat, lijkt het overdragen van de 
middelen naar een investeringsfonds voor Oekraïne dus 
aantrekkelijk, maar dit is geen realistisch standpunt en 
de buurlanden delen deze visie.

De eerste minister verwijst naar de mogelijkheid om 
het Hongaarse veto inzake sancties te omzeilen, maar 
benadrukt tegelijk dat het loslaten van de unanimiteit 
complex is. Dat debat raakt immers ook aan andere 
heikele vraagstukken, zoals gezamenlijke leningen.
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Le premier ministre note qu’en l’état actuel des choses, 
l’Ukraine se concentre davantage sur l’adhésion à l’Union 
européenne plutôt que sur l’OTAN. Il faut poursuivre le 
processus fondé sur le mérite. La Belgique continuera à 
mettre loyalement en œuvre les accords de coopération 
avec l’Ukraine, qui ont été conclus en 2017. Toutefois, il 
ne serait pas pertinent de faire coïncider les initiatives 
visant à mettre fin à la guerre avec une adhésion accé-
lérée à l’UE.

* 

* *

Le Proche-Orient

En ce qui concerne la situation à Gaza et la sus-
pension de l’accord d’association avec Israël, l’Union 
européenne a décidé d’examiner si l’article 2 de l’accord 
a été respecté. On attend à présent les résultats de cette 
vérification ainsi que la proposition qui en résultera.

La situation humanitaire est préoccupante. Israël 
doit respecter d’urgence le droit international et cesser 
d’entraver l’acheminement de l’aide humanitaire à la 
population civile de Gaza.

* 

* *

La défense et la sécurité européennes

S’agissant des dépenses de défense dans le cadre 
de l’OTAN, le premier ministre rappelle que plusieurs 
États frontaliers de la Russie ont déjà atteint ou dépassé 
3,5 % du PIB. Il juge irréaliste de refuser la cible de 5 %, 
mais suggère de négocier les modalités, le calendrier et 
la trajectoire budgétaire, en tenant compte des réalités 
démographiques et économiques belges.

Il semble donc que rien ne s’oppose à ce que la  
norme OTAN soit portée à 5 %, dont 3,5 % pour les 
dépenses strictement militaires et 1,5 % pour les dépenses 
au sens plus large. Il faut encore affiner le suivi, le calen-
drier et le cadre budgétaire, en comptant sur le soutien de  
l’entité 2. De nombreux contacts bilatéraux ont lieu à 
l’approche du sommet de l’OTAN. Le gouvernement 
a convenu d’atteindre les 2 % au cours de la présente 
législature. La question est de savoir si l’ambition de 
dépasser les 2 % dès à présent est réaliste en termes 
budgétaires. Quoi qu’il en soit, les accords seront res-
pectés si la Belgique consacre chaque année 2 % de son 
PIB à la défense d’ici à 2029. Entre-temps, il reste à voir 
quels accords seront conclus lors du sommet de l’OTAN à  
La Haye. À l’issue de ce sommet, le gouvernement verra 

De eerste minister merkt op dat de focus van Oekraïne 
in de huidige omstandigheden eerder gericht is op 
het lidmaatschap van de Europese Unie dan op de 
NAVO. Het “merit based” programma moet worden 
voortgezet. België zal de samenwerkingsakkoorden met 
Oekraïne, die sinds 2017 lopen, voortzetten en loyaal 
uitvoeren. Initiatieven om de oorlog te beëindigen laten 
samenvallen met een versneld lidmaatschap is evenwel 
niet de richting die men moet inslaan.

* 

* *

Het Midden-Oosten

Wat de toestand in Gaza en de opschorting van 
de associatieovereenkomst met Israël betreft, heeft 
de Europese Unie beslist om te onderzoeken of arti-
kel 2 van de overeenkomst is nageleefd. Het resultaat 
van dit onderzoek en het voorstel naar aanleiding van 
dit onderzoek worden afgewacht.

De humanitaire situatie baart zorgen. Israël moet 
dringend het internationaal recht respecteren en mag de 
blokkades van humanitaire hulp aan de burgerbevolking 
van Gaza niet langer belemmeren.

* 

* *

Europese defensie en veiligheid

Met betrekking tot de defensie-uitgaven in het kader 
van de NAVO herinnert de eerste minister eraan dat 
verschillende grensstaten van Rusland al 3,5 % van 
het bbp hebben bereikt dan wel overschreden. Hij acht 
het onrealistisch de 5 %-doelstelling af te wijzen, maar 
stelt voor te onderhandelen over de nadere regels, het 
tijdschema en het begrotingstraject, rekening houdend 
met de Belgische demografische en economische realiteit.

Het lijkt er dus op dat niets een verhoging van de 
NAVO-norm naar 5 procent nog in de weg lijkt te staan, 
waarbij 3,5 procent zal gelden voor strikt militaire uitgaven 
en 1,5 procent voor bredere uitgaven. De monitoring, het 
tijdspad en het budgettaire kader moeten nader vorm 
krijgen, waarbij wordt gerekend op de ondersteuning 
van entiteit 2. In de aanloop naar de NAVO-top zijn er 
veel bilaterale contacten. De regering heeft afgespro-
ken om tijdens deze legislatuur 2 % te halen. Het is de 
vraag of de ambitie om nu al meer dan 2 % te halen 
realistisch is om dit in budgettaire termen in te vullen. 
Als tot 2029 jaarlijks 2 % van het bbp aan defensie wordt 
uitgegeven, is dit conform de afspraak. Inmiddels is 
het afwachten welke afspraken tijdens de NAVO-top in  
Den Haag worden gemaakt. Na deze top zal de regering 
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où la barre sera fixée, quels seront les conditions et le 
calendrier et ce qu’il restera à réaliser sous l’actuelle 
législature dans l’hypothèse où les ambitions excéde-
raient les 2 %.

Women, Peace & Security

Concernant la politique “Femmes, paix et sécurité”, 
le premier ministre réaffirme l’engagement constant de 
la Belgique en faveur de cette priorité, notamment dans 
les enceintes internationales telles que l’ONU, l’OSCE 
et l’Union européenne.

* 

* *

Partenariat stratégique – Les Sommets avec l’Asie 
centrale, la Communauté politique européenne et  
le Royaume-Uni

Concernant le sommet avec les pays d’Asie centrale, 
le premier ministre note un enthousiasme partagé. Il 
souligne l’importance de renforcer l’autonomie de ces 
États face à la Russie et à la Chine, et la volonté de la 
Belgique, forte dans le domaine logistique, d’investir 
dans des infrastructures pour faciliter les connexions 
économiques. Il qualifie cette orientation géostratégique 
de priorité pour la Belgique.

Le premier ministre se félicite des rencontres avec la 
Communauté politique européenne en tant qu’espace 
stratégique de négociation avec les pays concernés.

* 

* *

La compétitivité européenne

La compétitivité est très importante car l’industrie 
européenne est de plus en plus sous pression.

Des secteurs clés comme la pétrochimie ou la bio-
industrie sont gravement menacés, ce qui était d’ailleurs 
déjà le cas avant que les États-Unis ne prennent des 
mesures protectionnistes. Il n’est pas question d’imposer, 
au niveau européen, de nouvelles charges administratives 
et financières aux entreprises de ces secteurs clés, eu 
égard en particulier aux doléances adressées par ces 
secteurs à la présidente de la Commission européenne 
lors du Sommet européen de l’industrie qui s’est tenu à 
Anvers l’année dernière.

En ce qui concerne la guerre commerciale, le pre-
mier ministre se rallie au point de vue de la présidente 
de la Commission européenne, qui s’est engagée à 
soutenir pleinement les entreprises. Jusqu’à présent, 

nagaan waar de teller is gestopt, wat de voorwaarden zijn 
en het tijdspad en wat tijdens deze legislatuur nog moet 
worden gerealiseerd als de ambities boven de 2 % zijn.

Women, Peace & Security

De eerste minister bevestigt het vaste engagement 
van België ten bate van het beleid inzake vrouwen, vrede 
en veiligheid, onder meer in internationale organisaties 
zoals de VN, de OVSE en de Europese Unie.

* 

* *

Strategisch partnerschap – De Toppen met 
Centraal-Azië, de Europese Politieke Gemeenschap en  
het Verenigd Koninkrijk

Op de Top met de landen van Centraal-Azië merkte 
de eerste minister een gedeeld enthousiasme op. Hij 
benadrukt dat de autonomie van die Staten tegenover 
Rusland en China moet worden vergroot, en dat België, 
dat sterk is in logistiek, bereid is om in infrastructuur te 
investeren om economische verbindingen te vergemak-
kelijken. Hij omschrijft die geostrategische oriëntatie als 
een prioriteit voor België.

De eerste minister looft de bijeenkomsten met de 
Europese Politieke Gemeenschap als een strategie om 
met betrokken landen te onderhandelen.

* 

* *

De Europese competitiviteit

De competitiviteit is zeer belangrijk want de Europese 
industrie glijdt verder weg.

Sleutelsectoren, zoals de petrochemie en bio-industrie, 
worden ernstig bedreigd. Dit was reeds het geval voordat 
de Verenigde Staten protectionistische maatregelen na-
men. Bijkomende Europese administratieve en financiële 
lasten in deze sleutelsectoren zijn uit den boze, zeker 
nadat de voorzitster van de Europese Commissie vo-
rig jaar de grieven van de sector heeft moeten aanhoren 
tijdens de Europese Industrietop, te Antwerpen.

Wat de handelsoorlog betreft, schaart de eerste mi-
nister zich achter het standpunt van de Voorzitster van 
de Europese Commissie, die voor de volle 100 % haar 
steun aan de bedrijven heeft toegezegd. Tot op heden 
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l’Union européenne a suivi une trajectoire exemplaire. 
Des paquets de contre-mesures ont été définis et l’on a 
plaidé pour la poursuite d’un dialogue constructif. Il faut 
éviter toute escalade dans cette guerre commerciale.

Sur la compétitivité économique, le premier ministre 
plaide en faveur d’accords de libre-échange comparables 
au CETA. Il reconnaît les préoccupations liées à la pro-
tection des agriculteurs, mais estime que nous devons 
surtout aussi tenir compte de nos intérêts stratégiques. 

L’Europe étant sous pression, le moment est venu de 
rechercher des accords de libre-échange avec d’autres 
partenaires tiers, tels que l’Inde, l’Amérique latine et les 
pays de l’ASEAN. L’Union européenne peut compter sur 
l’intérêt enthousiaste de ces pays. La Belgique, pays 
exportateur doté d’une économie ouverte, a tout intérêt 
à jouer un rôle de premier plan à cet égard.

Lors du forum européen, le premier ministre plaidera 
encore en faveur du renforcement de la compétitivité, de 
la simplification administrative, de la réduction des coûts 
énergétiques par le biais d’un marché unique européen 
de l’énergie, de la stimulation des investissements et de 
la mise en place d’un marché des capitaux.

Sur les ambitions climatiques, le premier ministre 
confirme l’attachement général exprimé au sein du 
Conseil européen à ne pas les sacrifier, malgré les 
multiples défis contemporains.

Le premier ministre souligne que les prix de l’énergie 
et du CO2 ont pour effet d’asphyxier l’industrie euro-
péenne. Le coût du gaz dans l’UE est de trois à quatre 
fois plus élevé qu’aux États-Unis, et l’électricité y est 
environ deux fois plus chère qu’aux États-Unis. Cette 
différence de prix constitue une menace pour l’industrie 
européenne. Il faut intervenir soit sur les prix de l’éner-
gie, soit sur le coût du CO2. Décarboner l’Europe en la 
désindustrialisant n’est pas une option. Si l’Europe veut 
maintenir ses ambitions climatiques, elle devra investir 
massivement dans le domaine de l’énergie, ce qui ne 
sera pas simple dans le contexte budgétaire actuel.

À propos du marché intégré européen, la Belgique 
est favorable à toute initiative d’intégration, compte tenu 
de son économie ouverte, orientée vers les services, la 
logistique et l’exportation.

Le cadre financier pluriannuel et la conditionnalité  
à l’égard de la Hongrie

Le gouvernement soutiendra le point de vue de la 
Commission européenne, axé sur le renforcement de 
l’état de droit.

heeft de Europese Unie een voorbeeldig traject afgelegd. 
Er zijn pakketten gedefinieerd om tegenmaatregelen te 
nemen. Een constructieve dialoog wordt verder bepleit 
en een escalatie moet worden vermeden.

Op het gebied van economisch concurrentievermogen 
pleit de eerste minister voor vrijhandelsakkoorden zoals 
CETA. Hij beaamt de bezorgdheid over de bescherming 
van landbouwers, maar vindt dat we vooral ook onze 
strategische belangen in rekening moeten brengen.

Nu Europa onder druk komt te staan, is het moment 
gekomen om uit te kijken naar vrijhandelsakkoorden met 
andere, derde partners, zoals India, Latijns-Amerika en 
de landen van de ASEAN. De Europese Unie kan op 
enthousiaste belangstelling van deze landen rekenen. 
België, dat een exportland is met een open economie, 
heeft er alle baat bij om hierbij een voortrekkersrol te 
spelen.

De eerste minister zal op het Europese forum verder 
pleiten voor de versterking van het concurrentievermo-
gen, de administratieve vereenvoudiging, het verlagen 
van de energiekosten via een eengemaakte Europese 
energiemarkt, het aanzwengelen van de investeringen 
en het instellen van een kapitaalmarkt.

De eerste minister bevestigt het algemene engagement 
binnen de Europese Raad om de klimaatambities niet op 
te offeren, ondanks de vele hedendaagse uitdagingen.

De eerste minister stipt aan dat de energieprijzen en 
CO2-prijzen de Europese industrie de das omdoen. De 
kosten voor gas zijn binnen de EU drie à vier keer zo 
hoog als in de VS. Elektriciteit is ongeveer twee keer zo 
duur als in de VS. Dat prijsverschil is een bedreiging voor 
de Europese industrie. Ofwel grijpt men in op de ener-
gieprijzen, ofwel grijpt men in op de CO2-kosten. Europa 
de-carboniseren door Europa te de-industrialiseren is 
geen optie. Het handhaven van de Europese klimaat-
ambities zal op het gebied van energie aanzienlijke 
investeringen vergen, wat niet eenvoudig zal zijn in de 
huidige budgettaire context

België, met zijn diensten-, logistiek- en exportgerichte 
open economie, is voorstander van elk integratie-initiatief 
voor de Europese markt.

Het meerjarig financieel kader en de conditionaliteit 
ten aanzien van Hongarije

De regering zal het standpunt van de Europese 
Commissie steunen dat gericht is op het versterken 
van de rechtsstaat.
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L’Afrique

Le premier ministre dit regretter le manque d’attention 
portée à la situation au Soudan et au Congo.

Il plaide pour un accord équilibré et une paix durable 
entre le Rwanda et la République démocratique du 
Congo et ne manquera pas d’aborder ce thème lors 
des rencontres informelles qui auront lieu dans les 
forums européens et internationaux. La Belgique a un 
lien historique avec le Congo. La situation conflictuelle 
actuelle risque d’entraîner une nouvelle escalade et de 
déstabiliser toujours plus la région. Le premier ministre 
demande que l’intégrité territoriale du Congo soit res-
pectée et que des pressions soient exercées sur le 
Rwanda, qui a rompu toutes ses relations diplomatiques 
avec la Belgique.

Les négociations en cours entre les États-Unis et le 
Rwanda sont en effet préoccupantes, car des accords 
portant sur l’acquisition de minerais ne sont pas direc-
tement en phase avec l’ordre juridique international 
basé sur le multilatéralisme, tel que prôné par l’Europe.

* 

* *

Arménie

Le premier ministre informe avoir eu un entretien 
bref mais substantiel avec son homologue arménien, 
M. Nikol Pashinyan. Celui-ci a exprimé le souhait que 
l’Arménie accueille le 8e sommet de la Communauté 
politique européenne (CPE). Le premier ministre belge 
a marqué son soutien à cette candidature, qui constitue 
une opportunité majeure pour l’Arménie de se positionner 
sur la scène européenne. Malgré certaines réticences 
exprimées, notamment par M. António Costa, en raison 
de la présence de l’Azerbaïdjan, la tenue du sommet 
en Arménie semble acquise à 99 %, pour début 2026.

Cybersécurité

Le premier ministre indique que cette compétence est 
en cours de transfert vers le ministre de la Sécurité et invite 
à adresser à ce dernier les questions correspondantes.

Les rapporteurs, Les présidents,

Michel De Maegd (K.)
Vincent Blondel (S.)

Peter De Roover (K.)
Vincent Blondel (S.)

Afrika

De eerste minister betreurt dat er te weinig aandacht 
wordt besteed aan de situatie in Soedan en Congo.

De eerste minister ijvert voor een evenwichtig ak-
koord en een duurzame vrede tussen Rwanda en de 
Democratische Republiek Congo en zal dit onderwerp 
ter sprake brengen tijdens de informele ontmoetingen 
op Europese en internationale fora. België heeft een 
historische band met Congo. De huidige conflictsituatie 
kan zorgen voor verdere escalatie en destabilisatie van 
de regio. De eerste minister pleit voor het respecteren 
van de territoriale integriteit van Congo en voor het 
uitoefenen van druk op Rwanda, dat alle diplomatieke 
betrekkingen met België heeft verbroken.

De lopende onderhandelingen tussen de Verenigde 
Staten en Rwanda baren inderdaad zorgen, want ak-
koorden die aansturen op het verwerven van mineralen 
sluiten niet onmiddellijk aan bij de internationale rechts-
orde gebaseerd op multilateralisme die Europa voorstaat.

* 

* *

Armenië

De eerste minister meldt dat hij een korte maar zinvolle 
ontmoeting heeft gehad met zijn Armeense ambtgenoot, 
de heer Nikol Pashinyan. Laatstgenoemde sprak de hoop 
uit dat Armenië gastheer kan zijn voor de achtste top van 
de Europese Politieke Gemeenschap (EPC). De Belgische 
eerste minister sprak zijn steun uit voor die kandidatuur, 
die Armenië een belangrijke kans biedt om zich op het 
Europese toneel te positioneren. Ondanks een aantal 
bedenkingen, onder meer van Raadsvoorzitter António 
Costa, vanwege de aanwezigheid van Azerbeidzjan, lijkt 
het nagenoeg zeker dat de top begin 2026 in Armenië 
zal worden gehouden.

Cyberveiligheid

De eerste minister geeft aan dat die bevoegdheid 
momenteel wordt overgedragen aan de minister van 
Veiligheid en verzoekt de desbetreffende vragen aan 
die minister te stellen.

De rapporteurs, De voorzitters,

Michel De Maegd (K.)
Vincent Blondel (S.)

Peter De Roover (K.)
Vincent Blondel (S.)
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